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Cuvântul ierarhului

Nu am fost o povară pentru părinții mei
† IOAN al Banatului 

Eu mă trag dintr-o familie care, prin secole-
le XVII–XVIII, avea în componență di-

eci, cântăreţi la biserica din sat. Deasupra casei 
noastre, pe un deal înalt, era bisericuţa de lemn 
a satului, care, în 1762, din ordinul lui Bukov, 
a fost arsă. Strămoşii mei, fiind foarte legaţi de 
biserică, s-au dus şi au luat câteva bârne din cele 
salvate din incendiu şi le-au pus lângă grinzile casei noastre. De 
aceea eu am spus că, atunci când m-am născut, mai întâi l-am 
văzut pe Dumnezeu şi pe Maica Domnului în icoană şi apoi  
mi-am văzut mama.  

Încă din copilărie, când mergeam la biserică, toate scaunele 
erau ocupate de oamenii în vârstă — doar un scaun era liber. Ce 
credeți, de ce era liber? Acela era tronul arhieresc, era scaunul 
pentru arhiereu, când vine la noi în biserică. Eu, până la 7 ani, 
când mergeam cu mama la biserică, mă aşezam pe el, iar preotul 
nu m-a dat jos niciodată. Stăteau acolo şi mătuşile mele şi alte 
rude. Când mă găseau acolo, îmi aduceau câte un măr, câte o 
bomboană… Apoi am cântat la strana bisericii din sat, însă, după 
ce am crescut, am avut şi eu parte de bucuriile copilăriei. Nu aş vrea 
să creadă cineva că am fost obligat de părinţii mei să urmez Teo-
logia, din contră ei au fost foarte rezervaţi, prin ’66–’70, aşa erau  
vremurile. Ei doar m-au îndrumat să merg la şcoală. Aşa am făcut  
două facultăţi — Facultatea de Instalații și Automatizări din cadrul  
Politehnicii București, pentru tatăl meu, care lucra în industrie, şi 
Teologia, pentru mama mea, de la care am primit credinţa. Stu-
diile doctorale le-am făcut pentru mine. Așadar, îndreptarea mea 
spre Teologie a fost chemare de la Dumnezeu. A fost o pedagogie 
a lui Dumnezeu pentru că, după ce am ajuns episcop la Covasna 
şi Harghita, a trebuit să repar şi să restaurez foarte multe biserici 
distruse şi cum acolo, la Mitropolie, n-am avut nici ingineri, nici 
arhitecţi, a trebuit să mă implic şi atunci mi-am dat seama cât de 
mare este înţelepciunea lui Dumezeu, cum a ştiut să-mi poarte 
paşii ca să fiu pregătit şi pentru partea tehnică. Şi astăzi, când 
vine la mine un arhitect sau inginer cu un proiect de biserică sau 
aşezământ, pot să-mi spun părerea cât de cât autorizată.  

În perioada liceului şi a studenţiei, vara, din părţile noastre 
erau echipe de zilieri care lucrau prin zona Banatului, la Băuţar, 
Rusca Montană. Eu am lucrat la drumul forestier care ducea la 
cariera de marmură de la Rușchiţa. Aici nu trebuia nu ştiu ce an-
gajare, erai zilier şi aveai avantajul că, pe lângă asigurarea cazării 
în nişte vagoane pe roţi, ni se dădeau săptămânal câte 65 de lei, 
mai târziu 70, pentru mâncare. Aşa mi-am făcut rost de bani şi nu 
am fost o povară pentru părinţii mei. Elev fiind, învăţam bine şi 
aveam bursă şi din banii pe care-i câştigam vara îmi cumpăram 
toate cele necesare pentru şcoală. Pot să spun că mama mi-a 
cumpărat în clasa a IX-a primul şi ultimul palton.  

Mai treceam și prin Timișoara și le trimiteam colegilor mei 
vederi cu parcurile de aici şi cu Catedrala — nu știam atunci că 
voi ajunge să slujesc aici. Ştiu numai că mulți colegi ai mei de 
liceu erau foarte încântaţi când primeau câte o vedere de la mine 
şi, când începeam şcoala, eram un fel de car de reportaj şi mă 
puneau să le povestesc pe unde am umblat în acea vară, pentru că 
în fiecare vară eram în altă parte, cunoşteam alţi oameni. De fapt, 
niciodată în vacanţa de vară nu stăteam la părinţi, ci veneam în 
părţile Banatului să lucrez şi de fiecare dată lucram până în data 
de 13 septembrie, când lăsam jos lopata, cum se spune. În 14, 
fiind sărbătoare, eram pe drum şi veneam direct la şcoală. 

Bijuterii de familie

Agenda Digitală
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Banatul
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Dragi cititori ai Jurnalului interregional „Ba-
natul”, puteţi afla cele mai noi ştiri utilizând 

Aplicaţia digitală „Banatul”.  
Aplicația digitală „Banatul”, prin intermediul că-

reia informația ajunge instantaneu la cititori, este pri-
ma aplicație mobilă din România, care pune la dispoziția primăriilor 
o modalitate modernă și rapidă de informare a cetățenilor în orice 
parte a lumii s-ar afla ei.  Aplicația este un produs 100%  „made in 
Banat”, disponibilă, în mod gratuit, pe telefoanele mobile. 

Agenda Digitală
Banatul 2020

Aplicația
mobilă
Banatul

www.revistabanatul.ro

Cineva spunea odată: „Copilăria este inocenţă. În sufletul unui 
copil este atât de multă speranţă şi dragoste încât rănindu-l 

i-ai omorî surâsul. Copilăria este cea mai puternică armă împotriva 
răutăţilor adânc înrădăcinate în inimile oamenilor.“
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NITCHIDORF
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Am înțeles necesitatea oamenilor, de aceea am decis că acea clădire este ideal 
să o transformăm într-un centru medical!“

Dănuț DRĂGHICI - Primar al comunei Nițchidorf

  Pagină realizată de 
Ciprian Octavian APOSTOL

Domnule primar, mi-aţi vorbit în 
rândul trecut despre unul dintre cele 

mai frumoase proiecte pe care le-aţi implementat în comuna 
dumneavoastră, este vorba despre modernizarea reţelei stradale în 
comună.  

Adevărat, un proiect extrem de important.  
Aş dori să aflu şi despre un alt proiect reușit de dumneavoastră 

în primele șase luni ale anului 2022. Se poate?  
Desigur, cu atât mai mult cu cât avem foarte multe proiecte 

menite să schimbe în bine faţa comunei noastre, astfel mai am o 
investiție frumoasă tot pe PNDL2. Este vorba de modernizarea, 
reabilitarea și dotarea unui centru medical în comună.  

În ce fază a lucrării vă aflaţi?  
Suntem în faza de dotare a cabinetelor, unde își vor desfășura 

activitatea un centru de permanenţă, un cabinet al doctorului de 
familie și o farmacie. Toate la parter.  

Şi la etaj?  
La etaj vom avea un cabinet stomatologic, unul de kinetoterapie, 

unul de fizioterapie și unul oftalmologic. Așadar comuna noastră va 
deveni un centru medical destul de important pentru mediul rural. 
Modernizarea vine în forță, doar suntem în UE! Acolo va fi și o 
bucătărie cu toată aparatură necesară.  

O bucătărie?  
Da, această bucătărie este necesară pentru medicii de la centrul 

de permanență. Atunci când sunt în ture să poată să își pregătească 
hrană caldă, așa cum se cuvine. Vedeţi, dumneavoastră, domnule 
Ciprian, eu am dorit ca medicii, cadrele medicale să aibă la dispoziţie 

Ori de câte ori revin în comuna cu laureată Nobel, gândul amintirii mă apropie de întâlnirea petrecută, 
cu mulţi ani în urmă, cu un bătrân maramureşean, care în câteva ceasuri de plictiseală la „Matul” 

sătesc mi-a povestit toată viaţa lui: anii de copilărie hoinăriţi prin ţară în urma carului cu coviltir de papură, cu 
ecoul aceluiaşi cuvânt care l-a petrecut până la cătănie: „ciubereee…”. Pe vremea aceea a învăţa meşteşugul 
securii, mânuirea cuiului încins pentru găurirea fluierelor, alegerea bradului pentru scânduri, nu era lucru 
uşor. A fost un om cu drag de a povesti, cum, iată, peste ani, se arată a fi şi tânărul primar al acestei comune 
frumoase şi cu multă grijă gospodărită de dânsul.  

toate facilitățile. Doar ei sunt cei care ne vindecă și ne salvează.  
Domnule primar, dincolo de faptul că sunt plăcut surprins 

să aflu tot ce mi-aţi spus legat de această extrem de interesantă 
lucrare, nu pot să nu vă întreb cum de v-ați gândit la o asemenea 
investiție?  

Domnule Apostol, am pornit de la un adevăr relativ trist: oamenii 
din mediul rural sunt, în marea lor majoritate, oameni în vârstă așa 
cum sunt și în comună noastră. Ei, bine, trebuie să conştientizăm că 
există mulți cetățeni aflați la o vârstă şi uneori chiar într-o stare fizică 
la care nu mai pot, așa, pur și simplu, să plece imediat la oraș, să 
se trateze atunci când au probleme de sănătate. Este mult mai greu 
pentru ei să meargă la Timișoara la medic pentru o consultație. Așa 
că am adus noi medicii la ei.  

Formidabil! Felicitări!  
Mulţumesc! Vedeţi, dumneavoastră, mulți din consătenii mei 

trebuie să facă fizioterapie și este foarte dificil să se deplaseze de 
câteva ori pe săptămână pentru ședințe. Eu am înțeles necesitatea 
oamenilor și de aceea am decis că acea clădire este ideal să o 
transformăm într-un centru medical multiplu. Clădirea se afla și într-
un stadiu înaintat de degradare. Am reparat-o și am făcut-o să arate 
ca nouă. Şi, înnoind-o, vedem cu bucurie că se potrivește perfect 
pentru proiectul nostru medical.  

Domnule primar, ştiu că vă grăbiţi pe şantierele comunei, dar 
vă rog să-mi promiteţi că despre acest subiect atât de interesant, 
despre fondurile necesare pentru a-l face funcţional, îmi veţi vorbi 
data viitoare.  

Cu multă plăcere! 

Reflecţii din... Beligania  
Să regrete ceea ce nu au făcut  
                                          Radu BELIGAN  

Să avem mai multă grijă de 
educaţia tineretului. Mai 

multă grijă şi mai mult interes. Dacă 
dascălii ar investi munca lor, dacă 
ar fi motivaţi să îşi împărtăşească 
ştiinţa cu copiii, în loc să viseze la 
posturi în străinătate, ar fi bine. Ar 
creşte simţitor media naţională şi 
fiecare copil, care învaţă astăzi în 
sistemul de învăţământ, ar avea o şansă în plus 
în carieră.  

*  
Regret? Nu am niciun regret. Nu pot să am. 

Fata mea spune „cine nu are un regret?’’. Uite, 
eu nu am! Am trăit şi momente proaste, dar dacă 
ar fi să le dau un sfat tinerilor le-aş spune să nu 
regrete niciodată ceea ce au făcut. Să regrete 
ceea ce nu au făcut. 

Opinia universitară  
Guvernanţii, în goana după bani, ne împovărează cu noi scumpiri  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Conform Codului Fiscal 2022, vă prezentăm o serie de măsuri fiscale pe care le 
vor resimți românii de la 1 august 2022:  se vor majora accizele pentru ţigarete, 

alcool şi băuturi alcoolice; se modifică plafonul până la care se acordă facilităţile fiscale în 
domeniul construcţiilor, sectorul agricol şi în industria alimentară, respectiv de la 30.000 
lei lunar la 10.000 lei lunar, inclusiv; se majorează impozitul pe veniturile din jocuri 
de noroc - prag de impozitare de 3%, 20% sau 40%, în funcție de câștig; scutirea de la 
plata impozitului a persoanelor fizice care desfăşoară anumite activităţi sezoniere va fi 
abrogată; deduceri degresive pentru cei cu salarii sub 4.500 de lei; se strânge sfera de 
aplicare a cotei reduse de TVA de 5% pentru livrarea de locuințe către persoane fizice; 
salariile part time sub nivelul salariului minim vor fi taxate la nivelul salariului minim 
ca și cum ar fi întreg. Iar de la 1 ianuarie 2023, impozitul specific pentru Horeca va fi 
abrogat. Va crește și TVA de la 5% la 8% pentru serviciile de restaurant şi de catering și 
pentru activitățile de cazare hotelieră. Scutirea de la plata impozitului a persoanelor fizice 
care desfăşoară anumite activităţi sezoniere va fi abrogată. Va crește TVA la băuturi cu 
zahăr și bere fără alcool, de la 9% la 19%. Se elimină astfel varianta de 
impozit de 3% pe venitul microîntreprinderilor fără angajați. Firmele care 
nu au angajați vor trece la impozit pe profit, de 16%. De reţinut că scade și 
pragul pentru încadrarea firmei la impozit pe venitul microîntreprinderii, 
de la 1 milion de euro la 500.000 de euro, iar impozitul pe proprietate va 
rămâne doar la pragurile minimale, respectiv 0,1% pentru rezidențial și 
0,5% pentru nerezidențial. 
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 Pagină coordonată de prof. Maria RÎMPU

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Marcel AVRAM - Primar al orașului Făget

„Am primit, cu adevărat, o veste extraordinară!“  
                                       

Jupâneştiul se află la 13 kilometri de 
Făget, iar târgul de aici, inspirat nu- 

mit „Vatra de olari”, se organizează de 
pes te 30 de ani. 

Satul a fost recunoscut în trecut ca 
prin cipală vatră a olarilor bă năţeni. La 
Jupâneşti, fiecare gos podărie avea un 
cuptor şi o roată de olărit.  

În acest an, manifestarea tradi-
țională a avut loc la sfârşitul lunii tre-

Într-o lume cu prea mulți semidocți în funcții de conducere 
nu am prea multe pretenții. Și, totuși, evocările cu ocazia 

aniversării a 150 de ani de la nașterea marelui inventator, patriot, 
român și european Traian Vuia, au depășit toate „așteptările”. În ciu-
da faptului că Vuia este cel mai mediatizat bănățean - de-a 
lungul anilor s-au scris zeci de cărți și sute de studii și arti-
cole despre viața și activitatea sa, s-au organizat numeroase 
expoziții, conferințe și simpozioane, câte o stradă din 13 mu-
nicipii și orașe și 11 licee îi poartă numele etc. – s-au postat 
incredibile enormități legate de numele său (tatăl fiind preotul 
Simeon Popescu), școala primară, plecarea la Paris etc.  

Dar cea mai mare aberație este cea legată de celebra zice-
re: „Mă duc departe, la Paris, dar lasă, mamă, să nu-ţi pară rău; 
că am să viu de acolo în zbor sau n-am să mai vin niciodată 
acasă”. Fals, fără sursă documentară și penibil, pentru că Vuia a ple-
cat la Paris în 27 iunie 1902, iar mama sa (Ana Vuia) a murit în 3 

Veşnicia tradiţiei  

Traian Vuia merită mai mult decât incultură, superficialitate, dorinţă de senzațional 
sau spirit de turmă  

                                              Prof. dr. Dumitru TOMONI  
decembrie 1896“. Nici nu ar fi putut rosti o asemenea 
frază modestul bănățean, cel care în repetate rânduri 
îi cerea biografului Gheorghe Lipovan să scrie nu-
mai despre începuturile aviației și nu despre viața sa, 

iar într-o scrisoare trimisă în 7 iunie 1943 îi 
cerea imperativ să renunțe la orice apreciere 
biografică:  

„Lăsaţi orice preamărire a mea. Să nu uitaţi, că toţi care 
au aflat ceva în diferitele domenii ale progresului tehnic, nu 
au nici un merit. Dumnezeu le-a dat mintea, nu ei au făcut-o…
Când omul descoperă ceva, nu este permis să aibă un motiv 
de orgoliu, ci de smerenie.”  

Din păcate, zeci de articole publicate cu ocazia aniversării 
a 150 de ani de la nașterea lui Vuia pe site-urile unor publicații 

sau instituții cu pretenții din Timișoara, București, Craiova, Constanța 
etc., ignoră adevărul istoric.

cute, în „Poiana Olarilor” de la marginea 
satului Jupâneşti. Este vorba despre „Târgul 

Olarilor“ din zona Făgetului, ajuns la ediția 
cu numărul 41. Evenimentul a fost organizat 

de Primăria, Consiliul Local şi Casa de 
Cultură din Făget.  

Întreruptă timp de doi ani, 
tradiționala manifestare, reluată acum, 
a prilejuit celor prezenţi o reîntâlnire cu 
cântecul popular românesc, cu gastro-
nomia locală şi, nu în ultimul rând, cu o 
bogată expoziţie cu vânzare. 

Astăzi am primit, cu adevărat, o 
veste extraordinară!  

Cu această exclamaţie de supremă 
mulţumire m-a întâmpinat domnul profe-
sor Marcel Avram, edilul oraşului Făget, 
continuând:  

Unul din cele două proiecte depuse 
de noi pe programul național Anghel 
Saligny a obținut finanțare. Este vorba de 

asfaltarea în totalitate a drumului Făget-Bunea Mare. Pe lângă as-
faltare, proiectul prevede și șanțuri cu rigole de scurgere și podețe.  

Suma primită este de peste 15 milioane lei, adică peste 3 mili-
oane euro.  

În acest an vom semna contractul cadru, se va finaliza pro- 
iectarea și vom demara licitația, urmând ca în primăvară să înceapă 
lucrările.  
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Tabăra de Creație Literară „Petre Stoica“

JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

În perioada 1-4 septembrie a avut 
loc cea de a doua ediție a Taberei de 

Creație Literară pentru Tineri Scriitori „Petre 
Stoica”. Spațiul Casei Memoriale „Petre 
Stoica” a devenit un loc al întâlnirilor literare, 
al muzicii și al inspirației scriitoricești. 

Organizatorii acestui eveniment, 
Primăria orașului Jimbolia, prin Muzeul 
Presei „Sever Bocu”, și Universitatea de 
Vest din Timișoara au așteptat participanții, 
timp de câteva seri, într-o curte șvăbească, 
într-o atmosferă relaxantă, acolo unde Petre 
Stoica și-a lăsat întipărite urmele pașilor.

Invitați de marcă la această ediție a ta-
berei de creație literară de la Jimbolia au 
fost Andrei Ujică, Mircea Mihăieș, Adriana 
Babeți, Marcel Tolcea, Vasile Popovici și 
Mircea Dragu. 

În prima zi a Taberei de Creație „Petre 
Stoica“, tinerii scriitori au primit informații 
despre Jimbolia, iar seara au aflat care au 
fost primele cărți ce i-au marcat pe Mircea 
Mihăieș și Vasile Popovici, iar apoi au con-
tinuat discuțiile despre literatură, pe muzica 
mixată de dj Rizhome.

Vineri, 2 septembrie, au intrat în dia-
log Marcel Tolcea, Mircea Dragu și Adriana 
Babeți, pe tema „De ce ne e frică de frică?”. 
Seara, dj Angel și dj Mrk au încântat publicul 
prezent cu muzică de pe vinil.

Sâmbătă, 3 septembrie, publicul a asi-
stat la un dialog între Andrei Ujică și Adri-
ana Babeți, pe tema „Yesterday. Și după”, iar 

Liceul Tehnologic Jimbolia și Şcoala 
Gimnazială Jimbolia organizează concur-

sul sportiv „EU NU RENUNȚ!”, coordonat de pro-
fesorii: Dobre Tabita și Dobîrcău Cornel. Concursul 
se adresează copiilor cu vârsta cuprinsă între 8 și 11 
ani și presupune evidențierea abilităților motrice ale 
acestora. 

Perioada de desfășurare: 17.09.2022, începând 
cu ora 08:30.

Locul de desfășurare: Terenul de Fotbal Sin-
tetic (în apropierea Gării Jimbolia)

Termenul limită de înscriere: 14.09.2022
Participanții la Concursul sportiv „Eu nu 

renunț!“ vor primi apă, suc, înghețată, tricou, meda-
lie și diplomă, după merit.

Rubrica bisericii
Biserica ortodoxă din Jimbolia a împlinit 80 de ani!

În 20 iulie 2022, cu ocazia sărbătorii Sfântului Ilie, Biserica Ortodoxă „Buna 
Vestire” din Jimbolia a împlinit 80 de ani de la sfințire. 

Primul preot ortodox al Jimboliei a fost Gheorghe Cotoșman, cel care a și pus 
bazele edificiului. În 13 aprilie 1928, tânărul prezbiter, care abia împlinise 23 de ani, a 
venit în Jimbolia la doar o zi după ce fusese hirotonit preot de către episcopul Grigorie 

Comșa al Aradului. 
Frumoasa casă parohială existentă 

și astăzi a fost finalizată în 1929, iar 5 
ani mai târziu, în toamna anului 1933 a 
fost pusă temelia bisericii.

Atunci când s-a săpat fundația bi-
sericii s-au găsit obiecte de ceramică 
și cărămizi de factură romană, ceea ce, 
pentru preotul Cotoșman, a reprezen-
tat o dovadă a prezenței strămoșilor 
românilor pe aceste meleaguri. 

apoi s-au bucurat de un concert susținut de 
Călin Torsan & Cri Gri Light.

Ultima zi a taberei s-a desfășurat în 
Timișoara, unde tinerii scriitori au participat 
la un atelier de creație coordonat de Andrei 
Ujică, iar seara, de la ora 18, au participat la 
un tur ghidat, „Harta secretă”, împreună cu 
Adriana Babeți. 

Unul dintre țelurile prezentului proiect a 
fost reintroducerea Casei Memoriale „Petre 
Stoica” într-un circuit regional al entităților 

culturale active. În timpul vieții poetului, aici 
a funcționat Fundația Culturală Româno-
Germană „Petre Stoica”, una dintre impor-
tantele instituții de propovăduire culturală 
din această parte a Banatului.

Tabăra de Creație Literară pentru Tineri 
Scriitori „Petre Stoica” este un  proiect cul-
tural finanțat de Primăria Orașului Jimbolia, 
Primăria Municipiului Timișoara prin Cen-
trul de Proiecte al Municipiului Timișoara, 
fiind cofinanțat de Consiliul Județean Timiș.

EU NU RENUNȚ!
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș

„Agricultura trebuie să devină motorul economiei românești!“

Prima ediție a „Târgului de Vară” or-
ganizat în comuna Vermeș a fost, 

fără tăgadă, un real succes. Este vorba de-
spre târgul organizat de Direcția Agricolă 
Caraș-Severin în parteneriat cu Primăria 
comunei Vermeș și care promite să devină 
un etalon printre expozițiile de profil. Mai 
mulți expozanți și multe teme de discuții 
au atras atenția vizitatorilor, dar și pe cea a 
autorităților din domeniu. Inițiativa a fost 
primită pozitiv nu doar de fermieri, ci și de 
autorități, care au participat în număr mare la 
deschiderea evenimentului.  

Dorind să aflu părerea domnului primar 
Ion Iacob Damian, omul care a făcut posibilă 
această sărbătoare a agricultorilor cărăşeni, 
domnia sa mi-a spus:  

Țin să felicit Direcția Agricolă a judeţului 
nostru, în calitatea sa de partener al efortu-
lui depus, precum și pe toți susținătorii aces-
tei prime ediții de succes a târgului organizat 
în comuna noastră. Este o bucurie să văd fer-
mieri prezenți la acest eveniment și îi felicit 
pentru asta. Vedeţi, dumneavoastră, dacă 
această primă ediţie a acestui târg ar avea 
o „morală”, atunci ea trebuie să reprezinte 
adevărul că agricultura trebuie să devină 
motorul economiei românești. Contextul ac-
tual este unul provocator și, cu toate acestea, 
vedem fermieri din ce în ce mai performanți, 
care devin vectori în schimbarea mentalității 
în agricultura românească. Perioada 2022-
2027 va fi de tranziție, iar cuvântul definito-
riu va fi „performanța”.  

 Îmi doresc foarte mult ca la următoarele 
ediții să vedem cât mai mulți expozanți și 
participanți, beneficiari sau interesați de 
agricultură, pentru că țara noastră, judetul 
nostru, are un potențial fantastic în acest 
sens. Cu siguranță ne revedem din nou și anul 
viitor!, a conchis edilul comunei Vermeș, 
domnul Ion Iacob Damian.  

Pagină coordonată de prof. Rodica DOBRA
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Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

„Nu contează dacă un sat este mic sau mare, ceea ce este cu adevărat important 
este sufletul oamenilor săi!“

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Amiază de vară. În satul Hezeriş, oa-
menii ieşind din Biserică, pornesc 

liniştiţi spre case. Praznicul Adormirii Mai-
cii Domnului a fost, cu ajutorul Preaonora-
tului Părinte Viorel Cinca, înţeles de toţi 
credincioşii în toată măreţia sa.  A urmat ziua 
„rugii”, ziua bucuriei obştei, a gospodarilor 
şi a oaspeţilor lor. Hezerişul, este un sat fru-
mos cu doar câteva sute de locuitori. Prima 
atestare documentară a Hezerişului datează 
din 1401, într-o diplomă unde apare cu nu-
mele „Hegeres”. În Evul Mediu, în apropiere 
a existat satul Biniş, care s-a unit cu timpul 
cu Hezerişul.  

Înainte de a se da semnalul de pornire 
a rugii, domnul primar Petru Carebia îmi 
spunea: „Doamnă Munteanu, nu contează 
dacă un sat este mic sau mare, ceea ce este 
cu adevărat important este sufletul oamenilor 
săi. Şi oamenii Hezerişului sunt oameni cu 
suflet mare! Ca, de altfel, toţi locuitorii co-
munei Coşteiu. Mă bucur că sunteţi prezentă 
la această bucurie a locului, pe care vă su-
gerez să o promovaţi şi prin imagini.”  

Şi, precum vedeţi, urmând îndemnul 
domnului primar, vă ofer cu plăcere ruga de 
la Hezeriş în imagini... 
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Sabin LAZĂR - Secretar general al comunei Victor Vlad Delamarina  

Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

Privind peste albul câmp al brumii în drumul meu, gândul mi se duce spre moartea apelor din această 
vară cumplită, în care fiecare fir de iarbă cerşea parcă un strop de apă să se vindece de arşiţă. Apoi, dia-

logul avut cu interlocutorul meu m-a îndepărtat întrucâtva de acele gânduri, apropiindu-mă de lucruri plăcute. 
A fost un dialog scurt, domnia sa având trecută pe agendă şi prezenţa la o şedinţă.  

Domnule secretar general, din res-
pect pentru timpul dumneavoastră, mă 
voi limita de această dată la un număr 
mic de întrebări.  

Vă mulţumesc pentru înţelegere! 
Aş vrea să vorbim pe scurt, despre digitalizare… Aţi amintit, 

la finalul unui dialog cu colega mea, Luminiţa Munteanu, despre 
buna funcţionare a sistemului digital la primăria la care lucraţi.  

Este adevărat.  
Ce ar mai trebui, pentru că simt în răspunsul dumneavoastră 

că ar mai fi necesar ceva legat de digitalizare?  
Digitalizarea, după cum spuneam, la Primăria comunei Victor 

Vlad Delamarina funcționează, dar ar fi și mai bine dacă am putea 
avea un sistem pentru plata impozitelor și taxelor online. Acum e bine 
până aici. Omul, de acasă, din față calculatorului sau de pe telefonul 
mobil, din două clicuri poate accesa Monitorul oficial local al comu-
nei. Avem calculatoare, avem internet funcționabil, comunicăm prin 
email, transmitem documente. Digitalizarea funcționează la primăria 
noastră, dar mai trebuie totuşi lucrat.  

De ce credeți, domnule Lazăr, că se pune accent așa mult pe 
digitalizare la nivelul Uniunii Europene?   

Şi pentru că în unele țări din occident există și mulți bani și ei își  
permit să pună accent pe digitalizare. Au localități dezvoltate, au de  
toate și vor un nivel superior de dezvoltare. La noi, în România, e 
altfel.  

Adică?  
Adică trebuie să înţelegem că localitățile sunt sărace, iar banii 

pe care îi mai au vor să îi investească în modernizarea drumurilor, 
să introducă rețele de apă și canalizare și gaze naturale. De aceea, 
digitalizrea e pe un loc secund în țară noastră. Sunt obiective mai 
importante, inclusiv la noi în comună.  

Atunci, ce să mai vorbim despre localităţile mici care...  
Exact, ce să mai spunem de alte localități mărginașe și sărace, 

unde nu există resurse financiare nici să asfalteze străzile, dar să 
introducă rețea de gaze, ori sistem digitalizat.  

Comuna dumneavoastră, Victor Vlad Delamarina, este destul 
de mare, are șapte sate. Aş dori să aflu ce obiective imediate ar tre-
bui îndeplinite, în scopul continuării dezvoltării localității?  

Domnule Aron, noi, aşa cum spunea şi domnul primar, avem 
în programul „Anghel Saligny” proiecte ample, care sunt destinate 
asfaltării străzilor din comună, unde nu există asfalt, dar și pentru 
canalizarea și alimentarea cu apă a comunei. Conducerea primăriei 
noastre face eforturi să avem apă și canalizare în toate casele.  

Un proiect foarte important!  
E cel mai important proiect! De altfel, este și firesc să existe 

așa ceva într-o comună a acestui secol, dat fiind faptul că suntem în 
Uniunea Europeană. E un obiectiv de strictă necesitate. Sperăm să 
prindem și finanțare.  

Şi mai mult decât atât?  
Mai mult decât atât este efortul administraţiei noastre de intro-

ducere a gazului în toate gospodăriile comunei.  
Investiţie mare!  
Foarte mare, dar conducerea actuală a primăriei va reuşi să ducă 

la bun sfârşit şi acest proiect. 

„Conducerea primăriei noastre face eforturi să avem apă și canalizare în toate casele!“ 

Ne-am interesat pentru 
dumneavoastră  
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Dragi cititorii ai comunei Victor 
Vlad Delamarina, începând 

cu data de 1 iulie 2022, angajatorii 
pot acorda tichete de masă în valoare 
maximă de 30 de lei pe zi. Această 
valoare va fi valabilă până în luna mar-
tie a anului 2023. În plus, companiile 
pot acorda diferența de până la 30 lei / 
zi lucrată și pentru tichetele deja acor-
date în luna iunie. Din acest an, vouche-
rele de vacanță se acordă doar pe card, 
iar valoarea acestora este de 1.450 lei. 
Pe de altă parte, deși legea nu permite 
angajatorilor să acorde tichete cadou 
altor persoane decât propriilor salariați, 
noile reglementări vor introduce și o 
excepție. Mai exact, organizațiile de tip 
sindical vor putea acorda tichete cadou 
membrilor, chiar dacă aceștia nu sunt 
angajați ai sindicatului. Măsura a fost 
justificată prin faptul că la baza fondu- 
rilor sindicatelor se află cotizațiile adu-
nate de la membrii săi. Or, aceste sume 

sunt supuse deja 
impozitării și con- 
tribuțiilor obliga-
torii.  

Hoția la români  
În autobuz, povestea odată marele scrii-

tor Fănuș Neagu, am luat cunoștință 
că pe vreme de viscol merg la fotbal două 
categorii de oameni: cei care au întotdeauna 
dreptate, cunoscuți și sub numele de arbitri, 
și gogomanii. În timp ce mă încordam asu-
pra acestui adevăr, un foarte tânăr locuitor al 
orașului, un copil destul de reușit, mă căuta și 
el prin buzunare, dornic să-mi citească în bu-
letin data nașterii sau să vadă dacă nu mă gâdil 

la subțiori. Ca lucrător se-
lect – sunt convins că se va 
afirma de timpuriu – a găsit 
ce căuta și-i trebuia. Dar i-a 

lipsit bruma de noroc ce schimbă un talent de  
excepție în geniu. Pentru că în clipa când tran- 
sfera portmoneul din buzunarul meu în sânul 
lui primitor, un suflet vrăjmaș i-a înhățat brațul  
răsucindu-l hain și l-a luat la palme. Publicul 
prezent, tratând întâmplarea ca o fericită uver- 
tură a unui mare meci, a avansat zeci de su- 
gestii de felul: „lovește-l scurt la coasta 
șasea”, „mușcă-l de nas”, „apasă-l cu deștu 
mare pe timpan și cu inelarul pe omușor” etc.  

Cel ce se ocupa cu fălțuitul fălcilor n-a 
putut să dea curs niciuneia, fiindcă din spate 
o voce patetică, a tatălui care-și priveghea 
fiul, a răsunat înalt: „Domnu’ lucrător, nu-l 
bate rău că se sperie și nu mai fură-n viața lui!  

Tristeţea scriitorului...  
Mafia siciliană ar putea lua lecţii de la noi  

Dinu Săraru  

Astăzi,  valorile româ-
neşti sunt terfelite. 

Asistăm la răsturnarea siste-
mului de valori şi trăim o clipă 
în care ne este ruşine când 
suntem în străinătate şi ne 
aude lumea vorbind, să spunem ce suntem. Suntem, 
şi nu numai aparent, pe cale de a deveni o populaţie, 
din cauza anarhiei care domină societatea. De anar- 
hie profită pegra care se ridică la suprafaţă, iar 
imaginea devine periculoasă. Şi asta pentru că noi 
stăm în poziţie de drepţi cu paporniţa la picior. Alţii, 
tot români, îşi denigrează ţara la Bruxelles…  

Avem nevoie de coloană vertebrală. Trebuie să 
redevenim conştienţi că nu putem să răzbim în isto-
ria contemporană decât îndreptându-ne şira spinării. 
Trebuie să fim români şi acasă, şi în străinătate. Or, 
noi nici acasă nu mai suntem români. Din păcate, 
toată lumea în aceşti ani s-a crezut capabilă să 
devină capitalistă şi a devenit capitalistă, mai ales 
o mână de neisprăviţi care sunt foarte puternici 
în ţară, o reţea foarte bine pusă la punct. Mafia 
siciliană ar putea lua lecţii de la noi. În acelaşi timp, 
sentimentul este că nu îţi poţi da seama cine este cu 
noi şi cine nu este cu noi. Nu mai pot să deosebesc 
vechea protipendadă politică de cea actuală.   
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LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Tablete, laptop-uri și table interactive pentru Școala Gimnazială Lenauheim

 Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR, cu sprijinul domnului  
Sebastian HORVATH, administrator public Lenauheim

Un nou proiect al administrației din Lenauheim a fost aprobat 
spre finanțare, de această dată prin Programul Operațional 

Competitivitate (POC) – „Îmbunătățirea conținutului digital şi a 
infrastructurii TIC sistemice în domeniul e-educație, e-incluziune, 
e-sănătate și e-cultură”. Proiectul se numește: „Dotarea Școlilor din 
comuna Lenauheim, jud. Timiș, cu echipamente IT pentru partici-
parea la procesul de e-educație”.

Obiectivul general al proiectului este repre-
zentat de asigurarea neîngrădită a accesului elevilor 
la educație. Proiectul vizează asigurarea accesului 
elevilor la procesul de învățare în mediul online, 
dreptul la educație fiind un drept garantat, atât 
prin Constituția României, cât și prin legislația 
comunitară, astfel că, în contextul pandemiei 
cauzate de virusul SARS-CoV-2, necesitatea 
respectării măsurilor de protecție, cât și a procesului 
normal de învățare al elevilor reprezintă probleme 
a căror soluționare cu celeritate se impune. 

Obiectivele specifice ale proiectului sunt:
1. Asigurarea accesului la învățământul online pentru un număr de 

400 elevi prin achiziționarea unui număr de 400 de tablete electronice. 
2. Facilitarea și eficientizarea procesului educațional desfășurat 

online prin achiziționarea de echipamente/dispozitive electronice 
din domeniul tehnologiei informației (15 laptop-uri, 27 camere web 
conferință, 27 proiectoare,15 ecrane de proiecție, 27 table interactive).

Toate echipamentele achiziționate vor fi folosite la Școala 
Gimnazială din Lenauheim, respectiv la structurile subordonate 
acesteia din Bulgăruș și Grabaț, pentru derularea activităților didactice 
după cum urmează: 

- Tablele inteligente vor fi montate în sălile de curs și folosite 
pentru activitățile de predare – învățare – evaluare; 

- Laptop-urile vor fi folosite de profesori pentru predarea de acasă 
în timpul când cursurile față în față sunt suspendate;

- Tabletele vor fi acordate elevilor prin contract 
de comodat încheiat cu părinții elevilor, acestea 
fiind folosite de elevi în perioadele când activitățile 
didactice se vor derula online. 

Aceste echipamente vor fi utilizate și după pe-
rioada de pandemie, fiind utile și eficiente pentru a 
beneficia de o calitate ridicată a activității didactice. 

Au fost achiziționate și predate unităților de 
învățământ următoarele echipamente informatice: 

- tablă interactivă -12 buc.; 
- proiector - 12 buc.; 
- cameră web - 12 buc.; 
- laptop (notebook) - 12 buc.
Aceste echipamente vor fi trecute în bugetul total al proiectului, 

urmând să fie cerută contravaloarea acestora în cererea de rambursare 
din cadrul proiectului.

Bugetul total eligibil al proiectului este de 1.035.493,11 lei.

Zilele Bulgărușului

În perioada 27-28 august au avut loc „Zilele Bulgărușului“, 
eveniment mult așteptat de localnici, și nu numai, în Spațiul de 

agrement Bulgăruș. În prima seară locuitorii și oaspeții au petrecut cu 
DJ MC Ștef & KDY D Jane.

A doua zi programul a cuprins: parada portului popular, dansuri 
tradiționale cu Banater Musikanten Temeschwar și Banater Tanz-
gruppen Temesch.  La ora 17.00 a avut loc o slujbă de mulțumire la 
Biserica Ortodoxă, apoi participanții au putut urmări un frumos spec- 
tacol oferit de Ansamblul de dansuri „Muguri noi“ și „Mugurașii“ din 

Bulgăruș, coordonați de Cristina Străuț, urmat de melodiile cântăreței 
de muzică populară Carmen Biruescu și ale Formației „Vulturii 
Banatului“. Seara s-a încheiat cu frumoase focuri de artificii.

„Felicitări tinerilor din Bulgăruș! Am văzut, cu ocazia Zilelor 
Bulgărușului, un frumos spectacol oferit de Ansamblul de dansuri 
„Muguri noi“ și „Mugurașii“. S-au văzut rezultatele muncii și 
repetițiilor făcute timp de două luni, aproape zilnic. Le mulțumesc 
pentru efort și îi îndemn să continue. Felicitări tuturor celor impli-
cați!“, a spus domnul primar Ilie Suciu.
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină realizată de Borița STOIU

Dacă elevii localității au pierdut un profesor bun, comuna a câștigat un primar extraordinar!

Comuna Topolovăţu Mare şi-a onorat bunul re-
nume pregătind, cu sprijinul Primăriei, la în-

ceputul acestei luni, cea de-a IV-a ediţie a „Zilelor co-
munei Topolovăţu Mare.”  Desfăşurată, asemeni ediţiei 
trecute, la „Baza Sportivă” a localităţii, sărbătoarea co-
munei a avut parte de cunoscuţi interpreţi de muzică 
populară: Ion Alexandrescu, Mihaela Petrovici, Ciprian 
Pop, Adriana Curtu Voaidoş, Roxana Goia şi Pera Todo- 
rovici. O sărbătoare la care prezentă fiind, alături de foto- 
grafii am ţinut să consemnez şi opiniile celor prezenţi:  

Mihai Cindrişi din oraşul Lugoj: „Am participat 
şi la ediţia a III-a şi nu am decât cuvinte de mulţumire 
pentru evoluţia artiştilor şi pentru Primăria comunei 
Topolovăţu Mare, pentru cum au pregătit aceste zile 
de spectacol.”  

Dorina Coroamă din Timişoara: „Mă aflu aici la 
îndemnul unor actuali elevi ai mei şi foşti elevi ai dom-
nului primar, care mi-au descris atât de frumos trecuta 
ediţie încât m-au convins să vin alături de ei. Ce mai 
pot să spun? Dacă elevii localităţii au pierdut un pro-
fesor bun, comuna a câştigat un primar extraordinar!”  

Mirel Onescu din Remetea Mare: „Precum vedeţi, 
aceste zile sunt adevărate bucurii pentru cei care iubesc 
muzica şi jocul popular. Felicitări organizatorilor!  

Cu promisiunea că vom reveni în ediţiile viitoare 
ale jurnalului nostru şi cu părerile exprimate de ceilalţi 
intervievaţi, lăsăm şi imaginile să vorbească. Între 
aceste fortografii, publicăm şi una din ediţia trecută, 
regăsită în arhiva redacţiei, cu gândul că facem o bucu-
rie celor ce se vor regăsi în imagine.  
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MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Primăria ajută nu numai Biserica Ortodoxă, ci și celelalte biserici aflate pe raza comunei!“

Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

Dănuț Ghiță TULCAN - Preot Paroh al Bisericii comunei Moneasa

Părinte, de când slujiţi în comuna Mo-
neasa?  

De doi ani, doamnă Miheţ.  
Preabunule părinte, îmi vorbeaţi, la tre-

cuta întâlnire, despre elevii de la şcoală, elevi care vin la biserică şi 
cărora, recent, le-aţi făcut o prezentare a lăcaşului, a veşmintelor 
preoţeşti. Le-aţi arătat tot ce e în biserică: icoane, altar etc. Sunt 
dese asemenea activităţi?  

Doamnă Ramona, şcoala şi biserica fac şi asemenea activităţi. 
Copii sunt aduși şi la Sfânta Liturghie, îi şi spovedim pe cei cu vârste 
de peste 7 ani la fiecare sărbătoare. Pe mulţi îi ajută împărtăşania 
şi pot creşte împreună cu Hristos. Nu au ei o cunoaştere aşa mare a 
credinţei, dar îi ajută mult aceste activități în biserică. Important e că 
ei pot creşte împreună cu Hristos, alături de Hristos. Încercăm să îi 
ţinem lângă potir, să îi împărtăşim.  

Îmi vorbiţi cu atâta căldură despre colaborarea cu copiii co-
munei, astfel că trebuie să vă întreb ce alte acţiuni mai are biserica 
împreună cu copiii?  

Noi, de Crăciun, mergem cu colinda în parohie, împreună cu ele-
vii şcolii. Se bucură foarte mult şi oamenii când ne văd că venim să 
îi colindăm împreună cu copiii. Asta fac de doi ani, de când am venit 
eu paroh în Moneasa. Înainte nu se făcea asta. Vrem să menţinem 
această tradiţie, fiindcă şi noi mergeam cu colindul când eram elevi,  
dar nu împreună cu preotul din sat. Nu vrem să se piardă tradiţia, 
fiindcă aceasta începe să cam dispară, inclusiv la sat. De Paşte este şi 
concurs la Arhiepiscopie. Elevii au fost premiaţi, au primit diplome. 
Copiii, doamnă, înteleg astfel că şi ei au un rol în biserică.  

Şi astfel, şi prin strădania dumneavoastră, iată că biserica e 
prezentă în viaţa copilului creştin!  

Sigur ca da şi chiar îl ajută pe micuț. Dar, să reţineţi că şi Arhi-
episcopia organizează diferite concursuri şi activităţi culturale şi reli-
gioase, iar copiii participă cu mare interes.  

Părinte, care ar fi rolul familiei în viaţa copilului credincios?  
Doamnă Ramona, familia are un rol fundamental! Dacă părintele 

vine la biserică, evident că vine şi copilul. Dacă părintele îşi pleacă 
genunchiul să se închine, atunci şi copilul se pleacă. Dacă părintele 

Urmând îndemnul domnului primar Ioan Herbei de a promova cetăţenii comunei sale, am continuat dia-
logul meu cu Preaonoratul Părinte Tulcan, în aceeaşi ambianţă de pace balsamică.  

se spovedeşte, se împărtăşeşte, atunci şi copilul o va face. Ceea ce 
copilul vede la părinţi va face şi el. Fetiţa mea deja învaţă rugăciunea 
„Doamne, Doamne, ceresc Tată”. Ea recită. Când este omul copil,  
atunci să sădeşti în el, spunea înţeleptul Solomon. Deci, familia are 
un mare rol în viaţa copilului credincios, alături de şcoală şi biserică.  

Din ce mi-aţi spus până acum, rețin buna relaţie pe care o 
aveţi cu şcoala, aşa cum reţin, tot din spusele dumneavoastră şi 
buna relaţie pe care o aveţi cu administraţia locală.  

Adevărat, aţi reţinut foarte bine, eu când am cerut sprijinul dom-
nului primar l-am primit.  

Îmi puteţi da un exemplu?  
Vă pot da multe, foarte multe exemple: de pildă, am avut lucrări 

de zugrăvit, am avut nevoie să punem parchet, ori să betonăm la 
Casa parohială. Ei bine, domnul primar ne-a ajutat cu toate, cu lucrări 
şi la garaj şi la biserică. De exemplu, chiar anul trecut ne-a ajutat 
primăria. A fost nevoie să schimbăm acoperişul la biserică şi dom-
nul primar ne-a sprijinit financiar. Doamnă, în fiecare an, în bugetul 
primăriei sunt prinse anumite sume de bani nu numai pentru Biserica 
Ortodoxă, ci şi pentru celelalte biserici. Biserica şi Casa parohială nu 
sunt ale mele, ci ale comunităţii şi trebuie să avem grijă de ele!  

Frumos, foarte frumos! Părinte, ce credeţi despre libertatea 
creştinului?  

Ei doamnă, există o secularizarea în care se trăieşte şi o libertate 
exagerată, însă în spatele tuturor relelor se află diavolul cu care omu-
lui îi este foarte greu să lupte.  

Cum vin relele, Părinte?  
Relele vin tot prin oameni, prin duhul lumesc al grabei, al 

superficialităţii şi al materialismului, al câştigului imediat. Omul 
doreşte numai să îşi împlinească astfel scopurile lumeşti.  

În această situaţie, omul modern se mai poate întoarce la 
biserică şi la credinţă?  

Sigur că da, însă va trebui să mai privească sus către cer, nu 
numai către pământ. Cum ne aşternem aşa vom dormi, spune pro-
verbul. Trebuie să ne mai aducem aminte şi de sufletul nostru, fiindcă 
pe pământ trăim numai o viaţă scurtă, cât ne dă Dumnezeu zile, apoi 
intrăm în veşnicie.  

Ne-am interesat pentru dumneavoastră  
Noile modalități de calcul pentru impozitul 

pe clădiri, aplicabile din 2023  
                                    Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Începând de anul viitor, impozitul pe clădiri va fi 
diferențiat doar în funcție de natura clădirii, iar co-

tele minime vor crește, fără a mai exista un prag maxim. 
Pentru clădirile rezidențiale, cota minimă va fi de 0,1%, iar 
pentru cele nerezidențiale, de 0,5%. Prin urmare, va fi la 
latitudinea autorităților locale valoarea cotelor de impozit, 
fiecare administrație locală din țară putând alege o cotă de 
impozitare conform propriilor necesități.  

Începând de anul viitor, valoarea impozabilă a unui 
imobil se va determina în funcție de datele cuprinse în 
studiile de piață administrate de Uniunea Națională a No-
tarilor Publici din România, cunoscute și sub denumirea de 
„grile notariale”. În plus, la valoarea clădirii se va adăuga și 
cea a terenului pe care este construită, preluată din aceleași 
studii. Astfel, în principiu, impozitul pe clădiri va crește de 
anul viitor, atât pentru persoanele fizice, cât și pentru cele 
juridice și, doar în anumite cazuri excepționale, acesta va 
rămâne neschimbat față de 2022.  

 Rubrica elevilor  
Cum să mănânci manierat  
                 Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Dragi elevi, este bine să ştiţi că une-
le alimente se pot consuma direct 

cu mâna, iar pentru altele folosești tacâmu-
rile. Astfel: pâinea se rupe cu mâna în timp 
ce mănânci, iar sandviciurile mari se taie cu 
cuțitul și se mănâncă cu furculița; untul nu 
se ia direct din untieră, ci se pune o bucățică 
pe farfurie, după care se unge pâinea ruptă în 
prealabil cu ajutorul unui cuțit special; supa 
se serveşte în ceașcă și se mănâncă cu lingură 
specială de supă. Nu sufli în supă ca să o răcești 
mai repede, ci aștepţi ca ea să se răcească. Nu 
înclini farfuria pentru a lua și ultima picătură de 
supă și nu înmoi pâinea în ea, dar nici în alt sos. 
Nu șterge farfuria cu o bucată de pâine, indife-
rent de cât de mult ți-a plăcut; cartofii nu se taie 

cu cuțitul și nici nu îi 
zdrobești cu furculița 
în farfurie.  
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Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Staţi puţin, ca să pun o muşcată-n lampă, 
s-avem lumină şi pe urmă să începem. 

Aşa, bun, uite că se poate scrie uşor şi la lumina 
unei flori. Timp de o zi întreagă, în satul istoric 
Căpâlnaş, al comunei Birchiş, lumea a cântat la 
ziua închinată satului lor. Prin „lume” înţelegând 
locuitorii acestei frumoase aşezări şi oaspeţii lor, 
între care m-am aflat şi eu, care am aplaudat portul 
şi jocul popular al copiilor, orchestra şi interpreţii 
ei şi, nu în ultimul rând, târziu, la plecare, buna or-
ganizare a evenimentului. A fost o seară şi o noapte 
de vară, pe care strădania celor din administraţia 
locală a făcut-o de neuitat. Şi pentru că am amintit 
de administraţia birchişană, am consemnat şi 
spusele doamnei viceprimar Irina Dragoman:  

În primul rând vreau să mulţumesc domnului 

„Mulțumesc domnului primar, tuturor colegilor din primărie, pentru că e bine să știți, 
această sărbătoare a satului este opera unei întregi echipe!“

Irina DRAGOMAN - Viceprimar al comunei Birchiș

primar, tuturor colegilor din primărie, pentru că 
e bine să ştiţi, această sărbătoare a satului este 
opera unei întregi echipe, a unui colectiv bine în-
chegat, aşa cum este cel din cadrul administraţiei 
noastre din Birchiş. Precum aţi văzut, ne-am bu-
curat de prezenţa unei tinere şi talentate solite, 
Cristina Berinde, care, acompaniată de cunos-
cuta formaţie condusă de Ghiţă Balaci, a încântat 
publicul prezent. Mai am un cuvânt de mulţumire 
şi pentru tinerii membri ai Ansamblului de Dans 
„Băgrinul” din comuna Săvârşin, precum şi pen-
tru cei ai Ansamblului de dans „Cununa Sânzie-
nelor” din Bârzava. Și, nu în ultimul rând, țin să 
felicit pe toți cei care au onorat întrecerea sportivă 
la minifotbal, fără a ține cont de vârstă, ci doar de 
spiritul întrecerii.
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„Primarul Ion Micurescu și viceprimarul Ladislau Heleport ne-au lăsat 
să transformăm satul Bulci, timp de două – trei zile pe an, în cea mai mare 

comunitate hippie din România!“

Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Piesa-i gata, trag oblonul…  
Eeei, ce ploaie e afară!  
Dacă v-au plăcut „bufonii”  
Mai poftiți și-n altă vară!  

Cu aceste versuri shakespeariene 
s-a încheiat „Bulci Fest 2022”. 

Cădea înserarea, cele din urmă licăriri ale 
zilei se stingeau şi doar pe luciul Mureşului 
se mai târau dâre roşii, răzleţe. Negura se 
îngrămădea pe lunci şi calmul nopţii de vară 
ţesea peste pământ o pânză străvezie.  

La această ediţie, spectatorii au bătut 
orice record de până acum: estimările se 
opresc la 4000 de oameni prezenţi, numai 
în prima zi a festivalului. Despre această 
surprinzătoare prezenţă, unul din inimoşii 
organizatori, jurnalistul Orlando Toader, a 
declarat:  

În final, remarcăm cu toții amploarea 
pe care a luat-o acest festival, care crește 
de la an la an, grație eforturilor unor oa-
meni inimoși, cărora vreau să le mulțumesc 
pentru implicare. Este vorba în primul rând 
de primarul Ion Micurescu și viceprima-
rul Ladislau Heleport, care ne-au lăsat să 
transformăm satul Bulci, timp de două– 
trei zile pe an, în cea mai mare comunitate  
hippie din România.  

Orlando TOADER
Apoi, gândurile mele 

se îndreaptă spre Silviu 
Turc, datorită căruia am 
avut grupuri sanitare noi, 
tricouri și alte suveniru-
ri, dar și nume noi și cu 
rezonanță pe scenă. Vreau 
să-i mulțumesc, de aseme-
nea, lui Filip Miuțescu, 
care ne susține „nebunia” 
an de an.  

De asemenea, lui Ci-
prian Suărășan, lui Ma-
rian Melinte, oameni care 
ne sunt alături de multă 
vreme, ajutându-ne, total dezinteresat, să 
construim «fenomenul Bulci».  

Nu în ultimul rând, vreau să le mulțu-
mesc artiștilor pentru ni- 
velul ridicat al spectacolu-
lui oferit și, bineînțeles, 
celor aflați la pupitrul teh- 
nic, Cosmin Harbei și  
Luci Chîrlan, care fac, la  
fiecare ediție, o muncă deo- 
sebită, având o contribuție 
majoră la reușita festi-
valului. Și lui Bela Vekas 
vreau să-i mulțumesc, 
pentru că a devenit parte 
din acest fenomen, grație 
ei munca de prezentare a 
evenimentului fiind dusă 
la un alt nivel.  

Cei prezenţi în spaţiul mirific destinat 
publicului, vor povesti cunoscuţilor că pe 
scena de la Bulci, la această ediţie a anului 
2022, au urcat, în cele două seri de neuitat, 
nume mari ale muzicii folk: Nicu Alifantis 
& Răzvan Mirică, Mircea Baniciu & Band, 
Adrian Ivanițchi, Mircea Bodolan, Dorin 
Andone, Teo Boar și Vlady Cnejevici, Clau-
dia Șerdan, Raul Silaghi, Florin Săsărman, 
Romeo Mocanu, Daniel Julean & Nicoleta 

Brola, Corso, Ale & Fly, Monica Cojocaru, 
Florian Jianu, Oliver Goilean, Anastasia 
Maria Solomie, Raul Nica, Miruna, Mede-
na, Ambra și Iulia Nemeș.  

Demn de consemnat este şi faptul că 
această ediţie, a XIV-a, s-a „bucurat” şi de 
o nouă scenă despre care domnul viceprimar  
Ladislau Heleport, unul din organizatorii 
acestei fastuoase manifestări artistice, mi-a 
spus:  

Scena, noua scenă, este rezultatul unui 
proiect al administraţiei noastre. Până 
acum, după cum ştiu cei care au fost prezenţi 
şi la celelalte ediţii ale festivalului, am avut 
o scenă din lemn susținută de niște piloni, 
care s-a șubrezit. Era învechită, era mai 
mică și devenise nesigură. Așa că trebuia să 
facem alta nouă, mai ales că acest festival 
este foarte important atât pentru Bata, cât și 
pentru artiștii care vin an de an să cânte pe 
această scenă. 

În ceea ce priveşte valoarea ei, scena 
a costat 30.000 de lei. Dar, ne-am străduit 
să strângem sponsorizări și astfel am reușit 
să facem o scenă nouă pentru desfășurarea 
festivalului, care a ajuns, precum vedeţi la a 
XIV-a ediție! Este o scenă mare, cu acoperiş, 
după cum puteți vedea. E o scenă stabilă și 
puternică. 
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

DOGNECEA

Pagină realizată de prof. Alina Simona GRAD

„Pentru mine este ceva deosebit să mă aflu aici, cu dumneavoastră, 
domnule primar Remus ROF și dragi invitați?“

Marcel RĂDUCANU 

Se întâmplă uneori ca legendele să coboare între noi, astfel 
cum se întâmplă azi, aici, în capitala Banatului montan, 

unde, la invitaţia domnului Remus Rof, un mare sportiv, domnul Mar-
cel Răducanu este prezent şi sub formă de carte. O carte semnată de 
un om alduit cu harul scrisului, domnul avocat conf. univ. dr. George 
Coca. Astfel şi-a început cuvântul de salut la acest eveniment dom-
nul Vasile Todi, preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric.  

Pentru mai tinerii noştri cititori trebuie evidenţiat faptul că 
fostul mare fotbalist român, Marcel Răducanu, a evoluat la Steaua 
București, iar după plecarea din țară la Borussia Dortmund din Ger-
mania, unde este considerat și astăzi unul din cei mai buni jucători 
din istoria clubului și în Elveția, la FC Zürich.  

Prezenţa sa la Reşiţa, determinată de apariţia cărţii „Marcel 
Răducanu – talent, fenomen şi legendă”, 
volum închinat carierei sale strălucite, 
a însemnat şi o întoarcere în timp pen-
tru omul Marcel Răducanu, Reşiţa fiind 
oraşul debutului său pe prima scenă a 
fotbalului românesc,  într-un meci în care 
echipa sa, Steaua Bucureşti, a întâlnit 
Metalul Reşiţa, precum şi de amintirea 
sugestiei făcută lui de regretatul Sorin 
Frunzăverde, de a înfiinţa la Reşiţa o 
şcoală de fotbal care să poarte numele 
celebrului fotbalist.  

Aşteptat cu bucurie, la intrarea în 
Camera de Comerţ Caraş-Severin, de un 
numeros public, sportivul a fost primit 
cu pâine şi sare de două tinere îmbrăcate 
în port popular, având alături pe edilul comunei Dognecea, domnul 
Remus Rof, pe Ioan Borduz şi Miodrag Belodedici cu care a închinat 
un pahar de răchie bătrână.  

La conferinţa de presă organizată cu prilejul lansării de carte, 
Marcel Răducanu a ţinut să-l aibă alături pe domnul Remus Rof, 
omul care s-a ocupat de excelenta organizare a evenimentului.  

În cuvântul său de salut, marele sportiv a spus: „Pentru mine este 
ceva deosebit. Sunt paralizat de laudele și complimentele pe care le 
primesc în aceste zile. Iar pentru mine este ceva deosebit să mă aflu 
aici cu dumneavoastră, domnule primar Remus Rof și dragi invitați!”  

La rândul său, domnul Remus Rof a conchis: „Mă bucur foarte 
mult că Marcel Răducanu a ales ca acest eveniment de lansare să 
se desfășoare în Caraș-Severin. Să nu uităm că în anul 1980 a fost 
fotbalistul anului în România, un jucător grandios, un talent indiscut-
abil, iar eu sunt unul din cei care, copil fiind, l-am avut ca idol în acea 
perioadă. Marcel Răducanu a demonstrat și după ce a părăsit țara că 

este un ambasador desăvârșit al fotbalului românesc și al României, 
realizând cu adevărat istorie pentru clubul german la care a activat, 
Borussia Dortmund, dar și la Zürich. Ca fost jucător, chiar dacă nu la 
nivelul oaspetelui nostru, mă bucur că am reușit să organizăm acest 
eveniment alături de Ioan Borduz, cu sprijinul domnului Gheorghiță 
Lăpădat și a scriitorului George Coca. Și mă bucur că am reușit să 
atingem un subiect drag nouă, cel al domnului Sorin Frunzăverde. 
Cu adevărat, ne bucurăm foarte mult de prezența fenomenului Mar-
cel Răducanu, aici, la noi“.  

Evenimentul a fost onorat şi de prezenţa unor mari fotbalişti ai 
fotbalului românesc: Emeric Dembrovschi, Belodedici, Goanță, Du-
mitriu IV, Doru Plăvițiu, Rocco Sandu, Caraivan, Rotariu și mulți 
alții...  

Cu acest prilej, domnului Marcel Răducanu i-a fost înmânată 
cea mai înaltă distincţie a Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, 
„Diploma de excelenţă cu Plachetă”.  



14

SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
( <

„Ioan Vodicean organizează exemplar, ca de fiecare dată, ziua localității!“

Pagină realizată de Ciprian Octavian APOSTOL

Prin frumuseţea artistică şi prin admirabila pregătire, „Zilele comunei Săvârşin” au însemnat 
prezenţa în Vatra Regală a unui număr impresionant de cetăţeni. Sigur că, la acest aflux de pu-

blic, şi-a adus aportul şi expoziția de mașini de epocă, desfăşurată în incinta Castelului Regal.  
Tradiționalul eveniment organizat de Primăria și Consiliul Local Săvârșin s-a desfășurat în zilele de 

27 și 28 august, iar programul a fost unul pentru toate vârstele și gusturile. Spectacolele au fost organi-
zate pe platoul din spatele căminului.  

Prezent la sărbătoare, preşedintele Consiliului Judeţean Arad, domnul Iustin Cionca, a ţinut să subli-
nieze că: „Am ajuns și în Comuna Regală Săvârșin, unde primarul Ioan Vodicean organizează exemplar, 
ca de fiecare dată, ziua localității. Oamenii din satele de pe Valea Mureșului s-au reunit la această ocazie 
festivă, să sărbătorească venirea toamnei și roadele bogate.  

Săvârșinul, a mai spus domnia sa, va continua să se dezvolte în anii următori, Casa Regală având un 
rol important în parcursul acestei comunități deosebite. Ca președinte al Consiliului Județean și prieten 
al acestei comune, sprijin fiecare demers de creștere!“.

Iustin CIONCA - Președintele Consiliului Județean Arad
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

BUZIAS,

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

„Educația ocupă un loc prioritar în preocupările noastre și de aceea investim  
în formarea tinerei generații!“

Domnule primar Sorin Munteanu, 
debutul anului școlar aduce la Buziaş sur-
prize plăcute, atât pentru copii, cât și pen-
tru cadre didactice. Despre ce este vorba?  

Primăria Buziaș oferă fiecărui elev din 
Buziaș o tabletă, în timp ce dascălii vor intra în posesia a câte unui 
laptop. Nu mai puțin de 626 de tablete au fost achiziționate, astfel 
încât se vor bucura de ele toți elevii, începând cu cei din clasa 0, până 
la liceenii de clasa a XII-a. La fel, cadrele didactice titulare vor fi dota- 
te cu laptop-uri, fiind procurate 62 de astfel de gadgeturi.  

Puteți să spuneți cât au costat acestea?  
Desigur, valoarea de achiziție a tabletelor și laptop-urilor este de 

860.000 lei, sursa de finanțare provenind din fonduri europene.  
Cu plăcută surprindere constat că acordaţi o atenţie aparte 

educaţiei!  
Doamnă Boriţa, educația ocupă un loc prioritar în preocupările 

noastre și de aceea investim în formarea tinerei generații, care tre-
buie să se bucure de cele mai bune condiții de studiu. În același timp, 
continuăm lucrările la Școala cu clasele V-VIII de pe Strada Repu-
blicii, astfel încât anul viitor să poată fi dată în folosință, împreună cu 
sala de sport din incintă.  

„Asociația pentru Promovarea și Dezvoltarea Turismului 
Timiș” și Primăria orașului Buziaș au 
relansat în acest an tradiția concertelor de 
fanfara. Despre ce este vorba?  

Sub denumirea „Promenadă la Buziaș” 
a fost creat un produs care integrează ofer-
tele turistice ale stațiunii balneoclimaterice 
de interes național și promovează călătoriile 
cu trenul în Timiș, cu scopul de a crește 
numărul turiștilor în destinație și de a reda 
stațiunii câteva dintre elementele culturale 
care au propulsat-o la un moment dat în 
topul destinațiilor europene.  

Un proiect extraordinar, mai ales că 
este vorba de Perla Banatului cu o istorie 
formidabilă!  

Adevărat, reamintesc, în contextul constatării dumneavoastră, 
că în 2 septembrie 1898, împăratul Franz Joseph, înconjurat de-un 
roi aurit de miniștri și generali austrieci, coboară în gara Buziaș. 
Din această clipă istorică, doamnă, modesta localitate de pe apa 
Surgaşului începe să urce pe orbita faimei și-a strălucirii. Vreme 

La scurt timp de la alegerea sa în demnitatea de preşedinte al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, edi-
lul oraşului Buziaş mi-a acordat un interviu sugerându-mi ca despre noua sa demnitate să vorbim într-o 

ediţie viitoare a jurnalului nostru.  

de cincizeci de ani, „Perla Banatului” va fi perla Europei Centrale, 
de o frumusețe și-o eleganţă păstrate și mărite fără odihnă, până în 
1948. Un loc cu un aer miraculos, cu ape și emanații de gaze ben-
efice sănătății. O stațiune care a eclipsat cândva Karlovy Vary, coasta 
Dalmației și multe stațiuni din Italia. Buziaşul, cel intrat azi prea mult 
în penumbră, își pregătește, precum se vede, un nou traseu ascendent.  

Domnule primar, sărind, cum spune românul, de la una la alta, 
Buziașul a devenit și campion la fotbal?  

Asta dovedeşte că orice sacrificiu nu 
rămâne nerăsplătit ! Pentru a 12 oară cam-
pion al județului Timiş, campionii Ligii a 4 
a judeţului Timiș… Phoenix Buziaș !  

Știu că au fost unele probleme cu  
protecția mediului în Buziaș. Unii cetățeni 
cam sfidează regulile. Ce mesaj le trans-
miteți?  

Dragi concetățeni din frumosul nos-
trum oraș! E o problemă de civism, să 
ne respectăm, să avem grijă de mediul 
înconjurător! Am încercat, în diverse mo-
duri, să venim în sprijinul cetățenilor, pen-
tru o colectare eficientă a deșeurilor! S-au 

efectuat controale și s-au aplicat amenzi, atunci când am identificat 
persoanele iresponsabile, dar, fără ajutorul și sprijinul dumneavoastră, 
nu facem față, la toate aceste mizerii aruncate! Poliția Locală și Bi-
roul de Mediu, servicii în componența primăriei, are nevoie de spriji-
nul cetățenilor responsabili! Cu toții ne dorim un oraș curat!  

Pagină realizată de Boriţa STOIU
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Liviu BUGARIU - Preot al Bisericii Ortodoxe Recaș

„Cu primăria orașului nostru avem o relație foarte bună de colaborare socială, 
filantropică și culturală!“

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de prof. Andreea TEACĂ

Preaonorate Părinte, încheiaţi dialo-
gul trecut cu colegul meu explicând de ce 
trebuie să vină omul la biserică.  

Adevărat.  
Acum, vă întreb de ce ar trebui să se 

împărtășească credincioșii?  
Doamnă Andreea, surprinzător este faptul că sunt și mulți tineri  

care se împărtășesc, nu numai persoanele în vârstă. Tinerii trec pra-
gul bisericii pentru că își găsesc liniștea frământărilor interioare în 
sânul bisericii. Așa ajung să îl cunoască pe Hristos și cuvântul de 
învățătură al lui Dumnezeu. Sfânta Împărtășanie tocmai asta este: 
mâncând din trupul și sângele Mântuitorului, nu din pâine și din vin. 
Noi știm că prin pogorârea Sfântului Duh, pâinea și vinul, materia 
primă, se transformă în trupul și sângele Mântuitorului. Mâncând 
trupul lui Isus (pâinea) trupul nostru devine parte din trupul lui Hris-
tos, bând vinul (sângele lui Hristos) devine parte din sângele Mân-
tuitorului. Hristos circulă prin venele noastre. Împărtășindu-ne, de-
venim mădular viu al Bisericii Ortodoxe. Atunci este Hristos în casa 
sufletelor noastre în permanență, prin Sfânta Împărtășanie. Mulți 
dintre oameni simt asta, de aceea caută să se împărtășească și vin la 
Sfânta Spovedanie și la Sfânta Împărtășanie.  

Care este relația Bisericii Ortodoxe din Recaș cu copiii din lo-
calitate, fiindcă ei sunt viitorul și partea cea mai pură a comunității?  

Doamnă profesor, grădinița din Recaș se află chiar lângă biserică. 
Din păcate, timp de doi ani, relațiile au fost cam restrânse din cauza 
restricțiilor pandemice, prin care toți am trecut și am fost obligați să 
le respectăm. Din fericire, am ieșit cu bine cu toții, iar din acest an, 
din primăvară, în preajma Sfintelor Paști, toți copiii au participat la 
Sfânta Liturghie și s-au împărtășit cu trupul și sângele Mântuitorului 
Iisus Hristos. Acum, de Înălțarea Domnului, întreaga grădiniță cu 

Pluteşte umbra verii peste pragul toamnei în oraşul viilor, zi frumoasă şi blajină precum glasul interlocutorului meu...  
bucurie a venit la Sfânta Liturghie și toți copiii s-au împărtășit cu tru-
pul și sângele lui Hristos. Din toamnă, având în vedere că restricțiile 
s-au ridicat, biserica poate păși mai cu ușurință în lumea copiilor, iar 
copiii să poată veni mai ușor la biserică.  

Cum au reacționat micuții?  
Copiii au fost foarte bucuroși și receptivi să vină la biserică. 

Chiar m-am întâlnit cu unii copii pe stradă și mi-au mărturisit că vor 
să mai vină la biserică. De multe ori, grijile cotidiene îi împiedică pe  
părinți să îi aducă pe copii la sfânta biserică. Totuși, în această vară, în 
timpul vacanței, mulți părinți și bunici au venit cu copiii la biserică.  

Că veni vorba de copii, credeți că este dobândită sau moștenită 
în familie credința?  

Cred că amândouă sunt valabile, dar de multe ori copiii nu sunt 
influențați de crezurile părinților. De aceea, biserica și preoții trebuie 
să îi ajute pe copii să îl descopere pe Hristos și credința în Dumne-
zeu, astfel încât să găsească principiile sănătoase ale vieții.  

Preaonorate Părinte, care este relația Bisericii Ortodoxe Recaș 
cu Primăria Recaș?  

Doamnă Andreea, mă bucur că mă întrebaţi asta, cu primăria 
oraşului nostru avem o relație foarte bună de colaborare socială, 
filantropică și culturală. Pe cazurile sociale conlucrăm, când ajută 
primăria, când noi, şi facem acțiuni pentru anumite cazuri sociale în 
biserică.  

Aveţi, prin intermediul jurnalului nostru un mesaj către cre-
dincioșii din Recaș?  

Credincioșii sunt foarte apropiați de biserică și ce-i mai impor-
tant este şi faptul că și ei ne determină să mergem înainte, să îi ajutăm 
pe calea mântuirii lor. De aceea, nu trebuie să uite niciodată de Hris-
tos și să vină cu credință și dragoste la biserică, fiindcă Dumnezeu îi 
va ajuta.  

Fănuşisme...  
Noi nu putem exista fără pământul de-acasă  

Fănuş NEAGU  

Atunci când scriu, mă transpun în cel ce am fost, să zicem – în copilul care am fost. 
Dar, sigur că nu se pot suprapune situaţiile din povestirile mele cu situaţiile din 

viaţă. Dar ele sunt aproape aceleaşi, pentru că eu retrăiesc la altă altitudine, care îmi vine 
din minunea copilăriei. Noi nu putem exista fără pământul de-acasă. 

* 
În literatură nu vreau să concurez cu nimeni. Vreau să concurez doar 

la o viaţă lungă şi la multă linişte, ca să pot să scriu.  
*     

N-am avut în viaţa mea niciodată noroc. Dacă Dumnezeu îți dă 
sănătate, te descurci în viaţă.  

Vă vine să credeţi?  
 „Alimentele noi”, care au deja liber pe piața europeană  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Potrivit comunicatelor de presă, statele membre europene au aprobat recent 
„alimente noi”, pe piața europeană: greierii de casă, viermii galbeni de făină și 

lăcustele, ca alternativă la mâncarea tradițională a europenilor. Acestea pot fi vândute sub 
formă congelată, uscată și sub formă de pulbere. Există deja nouă cereri de 
aprobare pentru astfel de insecte.  

Primul care a reacţionat imediat după ce Comisia Europeană a aprobat 
cele trei insecte pentru a fi consumate în blocul comunitar, a fost Ministrul 
Agriculturii, Petre Daea, care dă asigurări că aceste alimente nu vor înlocui 

alimentele de bază cu care românii au fost crescuți și obișnuiți până acum. Dar, nu ştim ce 
ne va aduce ziua de mâine. O posibilă soluție ar fi să nu mai mâncăm steak-uri de vită și alte 
preparate cu care ne-am obișnuit, ci, de exemplu, viermi, bogaţi în proteine.  

Din albumul primăriei

Privind imaginea de mai sus, ne reamintim ceea ce spu-
nea, nu demult, edilul oraşului Recaş, domnul Teodor Pavel: 
„Sărbătorile oraşului nostru sunt un prilej bun de înţelegere 
şi bucurie comună, indiferent de etnie. Pentru că Recaşul a 
fost, este şi va rămâne un adevărat curcubeu etnic, în care 
oamenii trăiesc şi vor trăi în bună vecinătate şi prietenie.”
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Sânandrei este singura comună din județ cu canalizare racordată 
la rețeaua orașului Timișoara!“

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Un adevărat orăşel occidental, Sânandreiul rămâne una din cele mai bine gospodărite localităţi ale ţării. 
Adevăr ştiut de toţi cei care trec prin această frumoasă comună timişeană. Comună cu primar profund 

ancorat în realităţile aşezării pe care o gospodăreşte şi cu care am stat de vorbă, pe fugă, ştiut fiind că o comună 
ca Sânandrei, după cum bine spune edilul ei, nu se gospodăreşte din birou.  

Domnule primar, mulţumindu-vă că aţi 
acceptat acest dialog, vă întreb: cum aţi dori 
să începem acest scurt interviu?  

Cu un cuvânt de mulţumire pentru toţi cetăţenii comunei cuprinşi 
în procesul de recenzare şi, cu precădere, pentru cei care au susţinut 
prin activitatea lor această activitate.  

Cât de important, în câteva cuvinte, pentru o mai bună 
înţelegere a cetăţenilor, este acest recensământ?  

Dacă nu ar fi decât faptul că de numărul populaţiei recenzate de-
pind fondurile ce ne vor fi repartizate la nivel de comună, ştiut fiind că 
ele se calculează în funcţie de numărul locuitorilor şi tot ar fi suficient 
pentru a avea conştiinţa importanţei acestuia.  

Domnule primar, revenind în comuna dumneavoastră, am 
văzut că unul din proiectele cărora le-aţi acordat mereu o atenţie 
aparte, acela al canalizării se derulează într-un ritm destul de alert!  

Domnule Jebelean, este reală remarca dumneavoastră privind 
ritmul de derulare, dovadă că, la ora la care vorbim, nouă echipe de 
muncitori sunt împărţite în trei localităţi ale comunei lucrând zilnic. 
Activitate nu uşoară, dacă ţinem seama de temperatura ridicată de 
afară, precum şi de faptul că se lucrează chiar şi la adâncimi de cinci 
metri!  

Aţi avut şi zone mai dificile?  
Desigur, tronsonul din zona centrală a Sânandreiului nu a fost 

unul deloc uşor. Dar, dincolo de asta, noi ne aflăm în graficul stabilit.  
Până acum vorbim de fonduri europene...  
Până la un punct, pentru că tronsonul de canalizare funcţională de 

la Braun până la sensul giratoriu de la Selgros, lucrările sunt susţinute 
din bugetul local. Şi să nu uit, cred că este bine de ştiut că Sânan-
drei este singura comună din judeţ cu canalizare racordată la reţeaua 
oraşului Timişoara.  

Dacă tot aţi amintit de centrul comunei, ţin să remarc, pentru 
cititorii noştri, că această zonă şi-a recăpătat aspectul frumos.  

Adevărat, au fost refăcute trotuarele, se mai lucrează la pava-
rea unora, au fost remontate jardinierele cu flori şi spaţiul adiacent în 
mare parte a fost refăcut.  

Pot fi văzute în Sânandrei noi locuri de parcare?  
Da, chiar în zona centrală a comunei am mărit numărul locurilor 

de parcare. De asemenea, în zona Policlinicii şi vom continua cu ex-
tinderea locurilor de parcare în staţia de autobuz, în zona Magazinului 
de Metalochimice, a restaurantului „Abi”. Trebuie să fim realişti, din-
amica dezvoltării comunei impune acest lucru.  

Domnule primar, în paralel cu acest amplu proiect privind ca-
nalizarea, dumneavoastră  dezvoltaţi şi alte proiecte.  

Adevărat, sunt multe de făcut într-o comună şi dacă nu deschizi 
mai multe fronturi de lucru rişti să treacă cei patru ani fără a putea 
definitiva ceea ce ţi-ai propus. Este imperiosă această abordare. Astfel 
că, în acest timp, am continuat şi lucrările de modernizare la Căminul 
Cultural din Carani, acolo unde, după intervenţiile efectuate la exte-
riorul clădirii, s-au cerut şi lucrări pentru interiorul ei. Şi cum bine aţi 
observat, alte şi alte lucrări se află în derulare, investiţii noi, una din 
ele fiind aceea de modernizare a parcului din apropierea Primăriei. 
Acolo am realizat alei noi, s-au adus leagăne noi şi mobilier, întreaga 
zonă fiind supravegheată prin mijloace moderne video cu ajutorul ca-
merelor montate în parc, astfel ca cetăţenii să simtă, pe lângă confor-
tul ieşirii în aer liber, şi siguranţă.  

Că veni vorba de parcuri, câte parcuri are Sânandreiul, dom-
nule primar? 

Avem 18 parcuri!  
Minunat! Nu degeaba spun oamenii că e o plăcere, nu numai 

să locuieşti în Sânandrei, dar şi să treci pe aici. V-aş fi întrebat ori-
cum de parcuri, că am aflat că există timişoreni care vin din oraş, 
fostul oraş al parcurilor, pentru a se bucura cu copiii în parcurile 
din Sânandrei. Astfel că azi, putem spune fără a greşi: Sânandrei, 
comuna parcurilor frumoase!  

Mulţumesc!  
Este un adevăr. Mai am două întrebări, dacă timpul vă 

îngăduie...  
Desigur, vă ascult.  
Sala de sport?  
Acolo, acum când stăm de vorbă, lucrările se află la stadiul de 

finisare. Se lucrează la vestiare, la montarea gresiei, a faianţei, a ta-
vanelor false...  

Când preconizaţi să tăiaţi panglica?  
Cu ajutorul bunului Dumnezeu, cel mai târziu în luna octombrie 

a acestui an.  
Şi ultima întrebare este legată, inevitabil, de şcoală, cu atât mai 

mult cu cât abia a început.  
După cum ştiţi, pentru mine învăţământul a reprezentat încă din 

prima mea zi de mandat, o prioritate. Consecvent fiind, în urma dia-
logului avut cu conducerea şcolii şi cu membrii Consiliului Local 
al comunei Sânandrei, am reuşit, de curând, să facem o investiţie 
serioasă privind infrastructura educaţională. Mai exact, investiţia în 
educaţie constă în achiziţionarea unui număr de 26 de laptop-uri, 26 
de videoproiectoare, cu tot atâtea boxe şi şase televizoare noi pentru 
prichindeii de la grădiniţă. Totodată am ţinut seama şi de solicitarea 
conducerii şcolii de a reabilita complet şcoala eliminând, astfel, şi 
partea atinsă de igrasie, prin tăierea zonei afectate şi montarea de 
tablă, apoi placarea a aproximativ 1.500 de m² cu polistiren, schim-
barea burlanelor şi înlocuirea a 19 ferestre.  

Despre bazinul destinat înotului, permiteţi-mi să vă întreb la 
viitoarea noastră întrevedere.  

Cu plăcere!

Din albumul comunei

Pagină realizată de Iosif JEBELEAN

Sânandrei, comuna cu 18 parcuri! 



18

CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Carmen Elena APOSTOL

„În cadrul primăriei locale suntem o echipă bine sudată, cu oameni inimoși, 
cu multă experiență!“

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Checea, zi de vară frumoasă, zi de 
mijloc de august, zi în care checenii 

s-au pregătit să sărbătorească „Ziua comu-
nei Checea”, zi în care, prezentă fiind, am 
încercat să mă aflu în cât mai multe colţuri 
ale comunei, pentru a putea reţine cât mai 
multe imagini şi, desigur, să stau de vorbă şi 
cu domnul Ion Breje, viceprimarul-primar al 
comunei Checea, cel care cu multă muncă a 
pregătit admirabil această zi.  

Domnule primar, ne aflăm într-o zi 
specială în viaţa comunei dumneavoastră. A 
fost de lucru, desigur, ca această zi să arate 
astfel!  

Fără îndoială, de la sine nu se face nimic. 
Dar, vedeţi dumneavoastră, în cadrul primăriei 
locale, unde mie îmi revin atribuţiile de pri-
mar, suntem o echipă bine sudată, cu oameni 
inimoşi, cu multă experienţă şi având alături 
pe domnul Florin Florea, omul care a schim-
bat din temelii faţa comunei, am reuşit să du-
cem la bun capăt acest proiect.  

Aveţi, precum se vede, un program foar-
te bogat.  

Da, după deschiderea festivă, vom avea o  
paradă a costumelor, un moment poetic în grai  
bănăţean în recitarea Ruxandrei Bechira, 
căreia îi vor urma ansambluri artistice invi-
tate, cum ar fi „Ansamblul Iorgovanul Com-
loşan”  din Comloşul Mare, Ansamblul „Valea 
Mureşului” din Săvârşin  şi, nu în cele din ur- 
mă, ansamblurile noastre checene. Sigur, vor 
mai fi momente de recitare cu Iulia Stan, care  
are numai 9 anişori, cu Darian Bechira, care  
are 10 anişori, atractive întreceri sportive şi 
cântece cu foarte cunoscuţi solişti de muzică 
populară, dar nu vreau să reţin spaţiul tipogra-
fic, lăsând pozele să vorbească în locul meu. 
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Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

Mama succesului în administrație este hărnicia și dragostea pentru consătenii tăi

De la ceremonia de sfinţire a 
sediului administraţiei din co-

muna Bârzava, oficiată de Preasfiţitul 
Emilian Crişanul, Episcop Vicar al 
Arhiepiscopiei Aradului, însoţit de un 
impresionant sobor de preoţi, am mai 
păstrat în arhiva redacţiei şi alte foto-
grafii ale acelui moment. Convins că 
fac o bucurie tuturor celor ce se vor 
regăsi în paginile jurnalului nostru, le 
public în această ediţie. Anii trec, dar 
amintirile fac parte din istoria noastră 
și, datorită a ceea ce am trăit noi, suntem 
astăzi cei ce suntem. Iată de ce, poate 
şi cu ajutorul acestor poze, păstrând 
această pagină şi cu ea revista toată, cei 
prezenţi în forografii, peste ani, se vor 
putea reîntoarce în acelaşi loc, retrăind 
acele clipe. Clipe care au rămas în 
loc doar pentru că au o semnificaţie 
deosebită pentru sufletul lor.  

Cine are amintiri nu poate fi con-
siderat sărac, spunea cineva, să lăsăm 
deci imaginile să spună povestea acelei 
zile, în care un om, ales primar, Gabriel 
Faur, a arătat, încă o dată, că mama suc-
cesului în administraţie este hărnicia şi 
dragostea pentru consătenii tăi. 
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ionuț MANIA - Preot paroh al bisericii din Liebling

„Gândul nostru trebuie să fie în permanență la moarte!“

Pagină realizată de Laura Cristina MIRCEA

Preaonorate Părinte, de ce are nevoie omul de preot?  
Interesantă întrebare, doamnă Laura. Preotul este omul ales de 

Dumnezeu ca să-Și reverse prin el darurile Sale cele bogate asupra 
noastră. Și, știm că orice preot este ca un izvoraş sau ca un robinet al 
harului dumnezeiesc. Uitându-ne la țevile robinetelor din bucătăriile 
noastre de acasă vom observa că toate sunt ruginite pe interior, dar 
apa care curge prin ele este mereu curată și bună de băut. Tot la fel, 
independent de persoana preotului, harul care curge prin el este 
desăvârșit, deoarece nu este născut din calitățile preotului, ci de la 
Duhul Sfânt Cel desăvârșit vine.  

Frumos aţi formulat răspunsul, dar mai doresc să aflu, pentru 
cititorii noştri mai rar „duşi la biserică”, de ce omul ar avea nevoie 
de biserică și de preot?  

De ce omul are nevoie de biserică? Pentru că acolo ne întâlnim 
cu Dumnezeu,  ne bucurăm de prezența Sa cu „Trup și Sânge” sau, 
ca să folosim o expresie de-a noastră, „în carne și oase”, știind noi 
că Sfânta Euharistie, adică Domnul, Se găsește mereu în Sfintele Al-
tare. Trebuie să mergem la biserică pentru că știm că ea este casa lui 
Dumnezeu și nu doar anumite biserici Îi sunt lui Dumnezeu casă, ci 
toate, indiferent de dimensiunea construcţiei lor.  

Părinte, dreptatea dumnezeaiască?  
Doamnă Laura, dreptatea dumnezeiască vine deseori fulgerător 

și-l lovește pe necredincios. Nu se poate tăgădui aceasta, oricât ar vrea 
unii oameni contemporani să excludă realitatea dreptății lui Dumne-
zeu și să-L înfățișeze doar ca dragoste care le îngăduie pe toate, așa 
că, prin urmare, nu este nevoie să avem frica Sa. „Fă ce vrei”, zic 
ei, „ajunge să spui: «Îl iubesc pe Dumnezeu»”. Biserica nu este de 
acord cu această gândire. La fel, nici Scriptura sau Sfinții Părinți. Ce 
se spune în Scriptură despre Irod? Poporul striga, lingușindu-l: „Glas 
dumnezeiesc și nu omenesc!” (Fapte 12, 22) „Și îndată a lovit pre el 
îngerul Domnului, pentru că nu lui Dumnezeu a dat slava, și făcându-
se mâncat de viermi, a murit” (Fapte 12, 23).  

Se întreabă oamenii: «Moartea înseamnă dispariție totală»?  
Nu, moartea potrivit învăţăturii creştine, nu înseamnă dispariţie, 

ci un nou început, viaţa veşnică. Neascultarea primilor oameni a 
adus păcatul în lume, iar păcatul a determinat moartea. Însemnătatea 
morţii rezidă din preţuirea vieţii ca dar al lui Dumnezeu, dat omului 
încă de la creaţie.Teroarea morţii a fost risipită prin biruinţa asupra 
morţii a Celui Care este Stăpânul vieţii şi al morţii, aducându-ne 
totodată speranţa şi nădejdea în viaţa cea veşnică. Deci, gândul nos-

tru trebuie să fie în permanență la moarte, pentru că moartea are ca 
scop ultim aducerea vieții veșnice și răsplata veșnică.  

Multe lucruri sunt plăcute lui Dumnezeu, Părinte, şi totodată 
mântuitoare pentru suflet. Ce ne puteți spune despre mântuirea 
omului?  

Lucrarea Mântuitorului a fost o lucrare de mântuire, o lucrare 
de eliberare. Cuvântul mântuire, în general, se foloseşte în cadrul 
credinţei religioase, în cadrul religiei, în cadrul creştinismului. Alt-
fel nu se întrebuinţează cuvântul mântuire sau Mântuitor. Cuvintele 
acestea: Mântuitor, mântuire, se folosesc în legătură cu eliberarea 
de păcat, deci se face o legătură între om şi Dumnezeu, păcatul fiind 
călcarea Legii lui Dumnezeu cu deplină voinţă şi ştiinţă. Deci, orice 
om care păcătuieşte se face vinovat în faţa lui Dumnezeu şi aduce 
asupra lui, pe lângă vină, şi o neputinţă de pe urma păcatului, o înro-
bire, o asuprire. Nu mai este cel care a fost înainte de a face păcatul, 
înainte de a păcătui.  

Preaonorate Părinte, la ce credeți că se gândește omul când 
vorbește de mântuire?  

Doamnă, atunci când vorbim despre mântuire ne gândim, în gen-
eral, la două aspecte, la două lucruri diferite. Când zicem „mântuirea 
de păcat“ înţelegem, pe de o parte, ştergerea păcatului, ştergerea vi-
nei de pe urma păcatului – aceasta venind din partea lui Dumnezeu, 
adică Dumnezeu şterge vina, ne face din vinovaţi nevinovaţi. Ierta-
rea păcatelor aceasta înseamnă, adică Dumnezeu nu mai ţine seama 
de păcatul pe care l-a făcut omul, chiar dacă omul a făcut păcatul în 
înţelesul acesta, că a călcat cuvântul lui Dumnezeu cu deplină voinţă 
şi ştiinţă.  

Şi când se ajunge la conştiinţa păcatului?  
Când se ajunge la conştiinţa păcătoşeniei, la conştiinţa păcătuirii, 

la faptul că omul îşi dă seama că n-a făcut bine, în cazul acesta el se 
raportează la Dumnezeu, cerând iertarea păcatelor: Şi ne iartă nouă 
păcatele noastre şi primeşte de la Dumnezeu iertarea păcatelor, i se 
şterge vina pentru păcătuire. Aceasta o face Dumnezeu, din partea 
Lui. Şi tot Dumnezeu mai intervine şi altfel în mântuire, în înţelesul 
că întăreşte firea omenească slăbită de pe urma păcătuirii, de pe urma 
păcatelor. Pe om, din rob îl face liber. Şi aceasta înseamnă mântuirea, 
adică din rob al păcatului devine om liber, ca şi când n-a păcătuit. 
Lucrul acesta îl realizează tot Dumnezeu, adică omul nu poate să 
realizeze lucrul acesta. Deci, e absolut necesar ca omul să aibă Mân-
tuitor. El nu poate fi mântuitorul lui însuşi. 

Pornind spre întâlnirea cu invitatul meu la dialog din această pagină, gândul mi se îndrepta spre teza 
fundamentală a eticii creştine şi la afirmaţia că omul, prin natura sa, este potenţial vicios, supus păcatului 

încă de la naştere; ca urmare a acestui fapt, în viaţă omul este condamnat la suferinţă. Apoi la idealul perfecţiunii 
morale, care, în concepţia eticii creştine, constă în dobândirea de către credincios a unui ansamblu de virtuţi 
„revelate”, principală fiind credinţa în Dumnezeu. Am ajuns cu mult înainte de ora stabilită, timp în care am 
reflectat şi asupra viciilor condamnate de etica creştină şi care atrag după sine pierderea şanselor de mântuire, 
la loc de frunte fiind trufia, subînţeleasă ca mândrie generată de încrederea omului în forţele sale şi apreciată ca 
înfruntare a Creatorului său. Dar, despre etica creştină şi despre multe altele, veţi putea citi şi în dialogurile mele 
viitoare cu acest om amabil, blajin şi înţelept.  

Pe poetul Bacovia l-am cunoscut dus 
de mână de Gheorghe Tomozei şi 

de marele poet Jebeleanu. I-am smuls vreo 
5-6 cuvinte, pentru că împlinise 75 de ani 
şi nu avea bătrânul poet timp de istorii gâl-
cevitoare. Avea timp de istorie universală. 
Intrase demult lângă Dumnezeu, dar era 
de o frumuseţe morală cum rar am văzut.                            

Amintiri pentru elevi...                                                 Putea să-i fure capul                       
Să vă povestesc care era chipul lui adevărat. 
Cânta la vioară. Şi a intrat în casa lui un hoţ. 
Şi poetul l-a întrebat: „Dumneavoastră?”, 
întrerupându-şi cântul la vioară. „Păi, zice 
hoţul, banii!” „O, de unde?”, i-a răspuns, şi 
hoţul a înlemnit, iar bătrânul a prins să câte 
în continuare. „Vă rog să mă scuzaţi!”, a zis 
peste câteva clipe intrusul derutat.  

Cred că în istorie 
pentru prima dată hoţul 
şi-a cerut scuze de la 
păgubaş că-l deranja, 
când el cânta la vioara. 
De altminteri, n-avea ce 
să-i fure. Putea să-i fure capul, ceea ce ar fi 
însemnat să-i taie capul României. 

       Fănuş NEAGU
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„Munca noastră începe să dea roade!“
Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

SECUSIGIU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Lista obiectivelor de investiții fi-
nanțate de Ministerul Dezvoltării 

prin Programul Național de Investiții 
„Anghel Saligny“ a fost finalizată, la în-
ceputul lunii iulie, pentru județul Arad.

Conform criteriilor de selectare, în 
județul Arad, din 166 solicitări, vor fi 
finanțate 110 obiective de investiții, în 
valoare totală de 1.186.710.968,12 lei, 
reprezentând aproximativ 50% din cuan-

tumul tuturor solicitărilor de finanțare pentru acest județ.
Pe lista cu investițiile din județul Arad se află, bineînțeles, și 

comuna Secusigiu, care a obținut 11,7 milioane de lei, pentru asfal-
tarea străzilor din Munar, Satu Mare și 
Sânpetru German.

După cum se știe, noi am depus 
două proiecte pe programul „An-
ghel Saligny“, derulat de Ministerul 
Dezvoltării, plus un al treilea pro-
iect privind gazul. Cele două proiecte 
vizează asfaltarea unor străzi din co-
muna Secusigiu, acest obiectiv fiind 
prioritatea noastră numărul 1, așa 
cum am anunțat și în urmă cu doi ani, 
în campania electorală. Vineri, 8 iulie, 
am primit o veste foarte bună de la 
guvern și anume faptul că unul dintre proiecte a fost aprobat, mai 
precis cel care vizează „Asfaltare și modernizare drumuri de interes 
local în localitățile Sânpetru German, Munar și Satu Mare, comuna 

Secusigiu, județul Arad“. Este un proiect în valoare de aproape 12 
milioane de lei, pe care l-am depus în acest mandat și pentru care, 
iată, avem deja finanțarea. Mulțumesc colegilor din primărie, care 
au muncit zi de zi pentru a putea să depunem aceste proiecte, iar 
munca noastră începe să dea roade. Vă reamintesc că Primăria Se-
cusigiu a mai depus un proiect care vizează asfaltarea străzilor din 
comună și sunt convins că vom primi finanțare și pentru acest pro-
iect“, a spus edilul comunei.

După aprobarea finanțărilor, mai sunt câțiva pași care vor fi 
făcuți în perioada următoare, iar primul dintre ei este semnarea con-
tractelor de finanțare.

Din informațiile mele, în două-trei săptămâni vom fi chemați 
să încheiem contractul de finanțare și putem să dăm drumul la 

licitație. Sper să nu întâmpinăm pro-
bleme, să parcurgem toate procedurile 
în cât mai scurt timp și la sfârșitul 
anului, începutul anului viitor să în-
cepem această lucrare. Așa cum am 
menționat și mai devreme, asfaltarea 
străzilor este o prioritate, iar noi am 
demonstrat acest lucru în ultimii doi 
ani. Am finalizat anul trecut un proiect 
de asfaltări, finanțat din bugetul local, 
acum demarăm al doilea proiect, în 
Munar, Satu Mare și Secusigiu și sper 
ca anul viitor să primim finanțarea 

și pentru al treilea proiect, asfaltarea străzilor paralele cu drumul 
județean din Secusigiu, a mai declarat primarul comunei Secusigiu, 
domnul Gheorghe Grad.

Cum se va calcula media anuală a elevilor

Tezele nu vor mai fi obligatorii, iar elevilor le va fi încheiată o singură medie 
pe tot parcursul anului școlar. 

La fiecare disciplină de studiu/modul se încheie o singură medie, calculată din 
numărul de note prevăzut de prezentul regulament, prin rotunjirea mediei aritmetice 
a notelor la cel mai apropiat număr întreg. La o diferenţă de 50 de sutimi, rotunjirea 
se face în favoarea elevului. Media anuală generală se calculează ca medie aritmetică, cu două zecimale, 
prin rotunjire, a mediilor anuale de la toate disciplinele/modulele şi de la purtare. 

Va rămâne la latitudinea fiecărui profesor cum și câte evaluări va face, pentru acordarea notelor. 
Numărul de calificative/note acordate anual fiecărui elev, la fiecare disciplină de studiu, este stabilit de 
cadrul didactic, în funcție de numărul unităților de învățare și de numărul săptămânal de ore prevăzut în 
planul cadru. La fiecare disciplină numărul de calificative/note acordate anual este cu cel puțin trei mai 
mare decât numărul de ore alocat săptămânal disciplinei în planul-cadru de învățământ. În cazul curri-
culumului organizat modular, numărul de note acordate trebuie să fie corelat cu numărul de ore alocate 
fiecărui modul în planul de învăţământ, precum şi cu structura modulului, de regulă, o notă la un număr 
de 25 de ore. Numărul minim de note acordate elevului la un modul este de două. 

Modul de evaluare se stabilește în funcţie de vârstă şi de particularităţile psihopedagogice ale benefi-
ciarilor primari ai educaţiei şi de specificul fiecărei discipline: a) evaluări orale; b) teste, lucrări scrise; c) 
experimente şi activităţi practice; d) referate; e) proiecte; f) probe practice; g) alte instrumente stabilite de 
comisia pentru curriculum şi aprobate de director sau elaborate de către Ministerul Educaţiei /inspectora-
tele şcolare. În învăţământul primar, la clasele I – IV, în cel secundar şi în cel postliceal, elevii vor avea 
la fiecare disciplină/modul, cu excepţia celor preponderent practice, cel puţin două evaluări prin lucrare 
scrisă/test pe an școlar.

Rubrica școliiCoboară toamna… 
Octavian Goga

Coboară toamna-ncet din slavă,
Năframa galbenă-i răsare
Și peste vârfuri de dumbravă
Îi flutură departe-n zare.

Atât de jalnic geme vântul,
Cum s-a pornit acum să zboare,
Pare c-a prins în drum cuvântul
Unei neveste care moare.

Pe urma lui un plâns se-mparte
Și-n taina codrului străbate,
Ca niște fluturi – soli de moarte –
S-alungă foile uscate.

Lumina soarele și-o frânge,
De somn pleoapele i-s grele,
În jur de patul alb își strânge,
Mai des, cernitele perdele.

Din geana lui abia o rază
Îmi mai alunecă pe frunte
Și tremurând îmi luminează
Argintul firelor cărunte…

În atenția elevilor navetiști

Vă anunțăm că începând de luni 05.09.2022 
s-au reluat cursele cu autobuzul. Alăturat 

aveți afișat programul de plecare pe traseul: 
Satu Mare - Secusigiu - Munar - Sânpetru German
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Luminița EFTENIE

Proiectul „Acces la succesul profesional - drumul spre reușită“ - POCU/633/6/14/130675 cu nr. 11905/15.10.2020

Liceul Tehnologic ,,Sfântu Nicolae” din Deta partener în cadrul  
proiectului ACCES LA SUCCESUL PROFESIONAL- 

DRUMUL SPRE REUSITA POCU/633/6/14/130675 cu nr. 
11905/15.10.2020, vă informează cu privire la următoarele:

- Liceul Tehnologic ,,Sfântu Nicolae” din Deta este partener în  
cadrul proiectului “Acces la succesul profesional - drumul spre reuși-
tă”, derulat prin Programul Operațional Capital Uman 2014-2020, Axa  
prioritară 6: Educație și competențe. Finanțat de OIR PECU Regiunea 
Vest cu nr. POCU/633/6/14/130505 (11905/15.10.2020). Proiectul se 
derulează pe o perioadă de 24 luni, până în octombrie 2023, și are ca 
beneficiari ISJ Timiș, alături de Liceul Tehnologic ,,Sfantu Nicolae” 
din Deta și Liceul Tehnologic ,,Valeriu Braniste”din Lugoj;

- obiectivul general al proiectului este creșterea participării la 
programe de învățare la locul de muncă a elevilor și ucenicilor din 
învățământul  secundar și terțiar non-universitar cu accent pe sectoarele 
economice cu potențial competitiv identificate conform SNC și din 
domeniile de specializare inteligentă conform SNCDI  prin sprijinirea 
unui număr de 143 de elevi (din învățământul liceal, profesional și 
dual) în vederea participării la programe de educație la locul de muncă 
și dobândirii de cunoștințe și aptitudini practice în strânsă corelare cu 
nevoile pieței muncii.

Conform contractului de finanțare cu nr. 11905/15.10.2020, 
proiectului este de 24 luni, cu începere din 16.10.2020, cu prelungire 
până în noiembrie 2023.

Valoarea totală a Contractului de Finanțare este de 1.631.803,63 
LEI din care AM/OI acordă o finanţare nerambursabilă în sumă 
maximă de 1.479.007,98 LEI, echivalentă cu 90,63 % din valoarea 
totală eligibilă aprobată.

Începând cu luna septembrie, 23 de elevi de elevi  ai Liceului 
Tehnologic ,,Sfântu Nicolae” vor  participa  la stagii de pregătire 
practică, cu un număr total 10 săptămâni, 5 zile /săptămâna, 6  ore/
zi pentru elevii din clasa a XI-a B (calificarea CONFECTIONER 

ARTICOLE DIN PIELE SI INLOCUITORI.) și 22 de elevii din clasa 
a X-a B (calificarea CONFECTIONER ARTICOLE DIN PIELE ȘI 
ÎNLOCUITORI), fiecare elev urmând să primească la finalul stagiului 
de practică o  suma de bani (500 lei).

Proiectul „Acces la succesul profesional -drumul spre reusita“ 
le oferă elevilor dezvoltarea unor programe de învățare practică 
sustenabilă la nivelul celor 2 unități de învățământ partenere în 
vederea dobândirii de către elevi de cunoștințe și aptitudini practice 
în corelare cu dinamica pieței muncii și nevoile angajatorilor din 
domeniile economice vizate.

La nivelul întregului proiect, rezultatele așteptate sunt: u 32 de par-
teneriate/convenţii între cele 2 unităţi şcolare partenere şi partenerii de  
practică (societăţi comerciale/ structuri asociative, potenţiali angajatori 
ai viitorilor absolvenţi, în special cu entităţi din sectoarele economice 
cu potenţial competitiv identificate conform SNC şi din domeniile de  
specializare inteligentă conform SNCDI; u 143 de elevi din învăţă-
mântul secundar (din învăţământul liceal, profesional şi dual) sprijiniţi 
pentru a participa la programe de învăţare la locul de muncă; u 100 de 
elevi din învăţământul secundar (din învăţământul liceal, profesional 
şi dual) certificaţi la încetarea calităţii de participant ca urmare a spri-
jinului primit în cadrul proiectului; u 6 firme de exercițiu la nivelul 
celor 2 unităţi şcolare partenere; u 2 târguri pentru cele 6 firme de exer-
ciţiu; u 2 concursuri de meserii organizate; u 143 de elevi din învăţă-
mântul secundar (din învăţământul liceal, profesional şi dual) bene-
ficiari de servicii de informare şi consiliere profesională; u 31 de elevi 
care îşi găsesc un loc de muncă la încetarea calităţii de participant; u 
15 elevi care urmează studii/cursuri la încetarea calităţii de participant

Beneficiar al proiectului POCU/633/6/14/130505: INSPECTO-
RATUL ŞCOLAR JUDEŢEAN TIMIŞ           

B-dul Mihai Viteazu nr.32, 300222, Timişoara,  Tel +40 (0)256 
305799 / Fax +40 (0)256 490430,   +40 (0)256 490429.

Deta - staţiune turistică de interes local
După o evaluare făcută la nivelul Guvernului României, s-a constatat că oraşul 

Deta îndeplineşte toate condiţiile pentru a fi numit staţiune turistică de interes 
local, dobândind astfel acest statut. Conform declaraţiei ministrului antreprenoriatului 
şi turismului Constantin Daniel-Cadariu, noile staţiuni turistice “pot opta pentru 
înființarea unei Organizații de Management al Destinației, dezvoltată la nivel local. 
Totodată, reprezentând poli de dezvoltare turistică, stațiunile vor beneficia de noi opor- 
tunități de a atrage investitori, fapt ce va încuraja o prezență tot mai mare a turiștilor 
în aceste zone”. Aceasta fiind una din realizările notabile ale Primăriei Deta şi ale 
Consiliului Local Deta, domnul primar Petru Roman îşi manifestă gratitudinea faţă 
de întrega echipă care a lucrat la întregul proiect “Acest statut este rezultatul muncii 
unei echipe și iată că astăzi ne putem bucura de rezultatele eforturilor depuse. Este 
important să continuăm această muncă, iar titulatura de stațiune turitică de interes 
local ne deschide noi perspective de finanțare a proiectelor și de dezvoltare a orașului”.

Conform tradiţiei, şi în acest an, de-a lungul lunii august, a fost 
organizat concursul fotbalistic “Maracana” în Deta. Această 

competiţie acumulează 52 de ani de existenţă, fiind organizat prima 

Maracana-2022
dată în anul 1970. Unul dintre iniţiatori a fost domnul Vermeşan după 
spusele domnului viceprimar, Radu Rotar, care susţine că  “a venit 
ca o necesitate de evoluţie a mişcării sportive din Deta”. Mai întâi 

a fost structurat ca o competiţie între jucători domiciliaţi în 
diferite străzi ale oraşului. Acum se organizează după dorinţele 
jucătorilor. În acest an au fost prezente şapte echipe care şi-
au disputat trofeul, în sistem 7+1, repriza având o durată de 
30 de minute, meciurile 
fiind organizate pe stadio- 
nul Maracana de către 
Consilulul Local Deta şi  
Primăria Deta cu susţine-
rea domnului primar Petru 
Roman şi a domnului vice-
primar, Radu Rotar.

Ioana MILOş - Director Liceul Tehnologic „Sfântu Nicolae“ Deta
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de prof. Diana Sanda DRĂGHICI

„A recunoaște tradiția presupune, în mod obligatoriu, bun simț!“

Prezentă în această vară 
în localitate Petriş, la 

o sărbătoare derulată pe spaţiul 
a două zile calendaristice, sub 
deviza, atât de frumoasă: „La 
Petriş tradiţia merge mai de-
parte!”, mi-am amintit de ceea 
ce am întâlnit într-un eseu, 
purtând semnătura domnului 
prof. univ. dr. Daniel David, 
anume că relaţiile între trecut, 
prezent şi viitor sunt intere-
sante, nu doar din punctul de 
vedere al istoriei (sau fizicii), 
ci mai ales al psihologiei. Psi-
hologic vorbind, aceste relaţii 
ne definesc adesea starea de 
sănătate, fericirea şi eficienţa 
în ceea ce facem.  

Valorizarea tradiţiei, afir-
mă domnia sa, nu este însă 
un lucru uşor. Motivele sunt 
multiple. În primul rând, în 
mod frecvent ne modificăm 
inconştient trecutul pentru a 
ne justifica prezentul. Ca să 
minimizăm acest lucru tre-
buie, aşadar, să acordăm o 
atenţie deosebită înţelegerii 
trecutului, din surse cât mai 
diverse şi mai obiective. Apoi, 
mulţi au ambiţia să considere 
că lumea sau „lucrul” începe 
cu ei. Atunci au tendinţa să 
ignore sau să distorsioneze 
tradiţia în mod intenţionat. 
Aceste distorsiuni intenţionate 
sau neintenţionate ne fac in-
stabili în prezent şi fără viziu- 
ne pentru viitor. În plus,  
dacă ignorăm tradiţia când,  
de fapt, o continuăm, arătăm 
lipsă de credibilitate. Dacă 
ignorăm tradiţia, chiar atunci 
când ne „rupem” de ea, putem 
ajunge în derivă sau putem 
repeta în mod stupid greşelile 
trecutului.  

A recunoaşte tradiţia, 
indiferent că o continui sau 
te „rupi” de ea, presupune, 
în mod obligatoriu, bun-simţ. 
Dacă nu ai bun-simţ nu poţi 
respecta tradiţia (printre al-
tele) şi vei fi în derivă. Aşadar, 
ca să fii (1) robust psihologic 
şi credibil în prezent şi (2) 
cu viziune articulată pentru 
viitor, înţelege tradiţia şi ai 
bunul-simţ să o respecţi, in-
diferent dacă o continui sau te 
separi de ea! 

Prof. univ. dr. Daniel DAVID 
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Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

Cea de-a V-a ediție a concertului de muzică clasică și religioasă „Ave Maria” 
desfășurat la Basilica „Maria Radna” a oferit celor prezenți o seară de duminică 

cu momente înălțătoare

Atunci când muzica și spiritualitatea se 
întâlnesc într-un act artistic, într-un  

cadru unic și atât de special precum este Ba-
silica „Maria Radna”, rezultatul nu poate fi 
decât unul sublim și memorabil. Un astfel 
de moment a fost și cel creat prin Concertul 
„Ave Maria”, desfăşurat în seara zilei de 21 
august 2022, începând cu ora 20:00 la Basili-
ca „Maria Radna”.  

Susţinut de interpreţi lirici şi instru-
mentişti ai Operei Române din Timişoara, 
cărora li se alătură an de an şi interpreţi lo-
cali, concertul organizat în fiecare an în luna 
august la Basilica „Maria Radna” a devenit 
deja o reală tradiție, fiind unul din princi-
palele repere al evenimentelor culturale orga-
nizate anual de Primăria şi Consiliul Local al 
orașului Lipova prin Biroul Cultură şi Sport.  

Desfăşurat de această dată în interiorul 
Basilicii, așa cum ne-a obișnuit în fiecare an, 
concertul a avut parte de un public numeros, 
care s-a bucurat pe deplin de fiecare moment 
artistic oferit de invitații speciali prezenți la 
Lipova.   

Administrația locală, mulțumește pe 
această cale tuturor celor care au făcut posibil 
acest eveniment de o înaltă calitate cultural-
artistică, gazdelor deosebite - reprezentanții 
Basilicii „Maria Radna”, care de fiecare dată 
sunt extrem de deschiși și oferă mereu spri-
jin și colaborare, astfel încât să existe rezul- 
tate impecabile, artiștilor, interpreți și instru-
mentiști, care an de an, de cinci ani încoace, 
oferă această mare bucurie publicului lipovan 
și nu numai, prin participarea și prin tot ceea 
ce transmit la acest concert deosebit, sugestiv 
intitulat „Ave Maria”, vechilor colaboratori și 
prieteni Codrin Drăgoi și Lore Drăgoi, care 
au asigurat sunetul, respectiv fotografiile și, 
nu în ultimul rând, minunatului public care 
completează perfect acest peisaj și face ca 
totul să fie și mai frumos ediție de ediție.   

„Până la ediția cu numărul şase, cu recunoștință vă mulțumim tu-
turor!” – a fost mesajul transmis de reprezentanții Primăriei orașului 
Lipova.  

De reţinut este şi faptul că prima mănăstire a fost ridicată la 

Radna în anul 1520. Ea a fost distrusă de mai 
multe ori, dar Icoana Maicii Domnului a fost 
salvată de fiecare dată. Biserica de astăzi a 
fost clădită în anul 1767 şi declarată Basilica 
Papală „Maica Harurilor”.

În cadrul Basilicii Franciscane „Maria 
Radna” din Lipova – obiectiv cu potenţial  
foarte mare de atractivitate religioasă şi tu-
ristică în zonă, dar şi în cadrul celorlalte bise- 
rici catolice şi ortodoxe din oraş – în fiecare  
an, cu ocazia Sărbătorii Adormirea Maicii  
Domnului, au loc slujbe religoase, credincioşii 
romano-catolici, greco-catolici şi ortodocși 
venind în pelerinaj de la mari depărtări, în 
grupuri organizate sau individual.  

În fiecare an, în această dată de 15 au-
gust, mănăstirea este cel mai important loc 
de pelerinaj pentru credincioşii celor două 
confesiuni. Sute de pelerini din toată ţara, dar 
şi din Austria, Bulgaria, Germania şi Ungaria 
ajung la Basilica „Maria Radna“ și participă 
la slujbele ce sunt oficiate în mai multe limbi, 
altele decât limba română.  

Odată cu această mare sărbătoare, pe 
lângă slujbele religioase deosebite organizate 
la Basilica „Maria Radna“, Primăria oraşului 
Lipova, organizează Târgul bianual „Ma-
ria Radna”, la care sunt invitați comercianţi 
ambulanţi din toată ţara, dar şi din străinătate 
(în special din Ungaria).  

Aceştia își expun produsele alimentare 
şi nealimentare, artizanale ș.a. în standuri 
proprii, așezate pe strada Împăratul Traian – 
aflată în imediata apropiere a Basilicii „Ma-
ria Radna” – de-a lungul întregii străzi, pe o 
suprafaţă de sute de metri pătraţi.  

Comercianţii de obiecte religioase 
(icoane, statuete, brăţări etc.) au permisiunea 
de a-şi amenaja standurile pe platoul din faţa 
Basilicii „Maria Radna”.  

În toată această perioadă, în care în 
oraşul Lipova au păşit mii de vizitatori, de remarcat a fost mobi-
lizarea extraordinară de forţe din partea organizatorilor - Primăria 
oraşului Lipova, Poliţia Lipova, Serviciul Public Voluntar de Pompi-
eri Lipova - în ceea ce priveşte asigurarea ordinii şi a liniştii publice 
în aceste zile, având în vedere numărul foarte mare de participanţi. 
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„În acest an am îmbinat armonios bucuria sportului cu bucuria cântecului!“

REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

Ceas de început de ziuă. Grăbesc spre 
comuna Remetea Mare, acolo unde în-

treaga comunitate este pregătită de sărbătoare, de 
rugă şi de goşti. Apăs pedala de acceleraţie ştiind 
că la primele ore ale dimineţii se va desfăşura un 
interesant campionat de fotbal, la care doream să 
ajung, cu atât mai mult cu cât domnul primar Ilie 
Golubov mi-a spus cu o zi înainte:  

La astfel de evenimente, imaginile sunt mai 
importante decât cuvintele. Doamnă Roxana, 
privind peste ani fotografiile din revista noastră 
şi examinându-le cu luare-aminte, cântărindu-le 
îndelung, ele vor căpăta în ochii celor ce se vor 
regăsi în ele nu numai senzaţia de mişcare şi bu-
curie, ci şi convingerea că, deşi bătrâni, ţin pasul 
cu viaţa cea clocotitoare. De aceea, ţin mult să 
imortalizaţi acest moment de întrecere sportivă, 
iar mai apoi, spre a doua parte a zilei, să poftiţi 
şi la spectacolul rugii. Pentru că ruga în comuna 
noastră reprezintă şi un moment de fală. Aşa sun- 
tem noi, remeţenii. Iar în acest an am îmbinat ar-
monios bucuria sportului cu bucuria cântecului.  

Astfel am şi procedat, dovadă că acestei com- 
petiţii sportive, desfăşurată la începutul zilei, i-am  
dedicat pagina din această ediţie, urmând 
ca în ediţiile viitoare să regăsim şi partea a 
doua a sărbătorii.  De menţionat şi faptul că 
la această competiție s-au înscris un număr 
de opt echipe. Pentru buna desfăşurare a par-
tidelor, organizatorii au luat decizia, împreună 
cu liderii echipelor participante, să înceapă 
această competiție duminică, 14 august, de la 
ora 17:00.  La sfârşitul competiţiei „Cupa co-
munei Remetea Mare la fotbal“ clasamentul 
arăta astfel:  Locul 1 - Victoria; Locul 2 - Glo- 
ria; Locul 3 - Old Boys; Locul 4 - Băieții Buni.  

Conducerea primăriei a felicitat toţi partici-
panţii, mulţumind și echipei Decathlon pentru 
premiile oferite.  

Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Două rugi - în comuna Denta

Pagină realizată de Luminița EFTENIE

În luna august locuitorii comunei 
Denta au sărbătorit două eveni-

mente importante: Ruga de la Denta, 
care a avut loc în data de 15 şi 16 şi Ruga  
sârbească din 28 august. De organizarea 
activităţilor din aceste zile de sărbătoare 
s-a ocupat Consiliul Local Denta şi Pri-
măria Denta, reprezentate de domnul pri- 
mar Petru Tapanov şi doamna viceprimar 
Baniaş Maria Marta. Mai întâi, a fost 
susţinută la biserică, de către preotul pa- 
roh Miloş Achim Nicolae, respectiv de 
preotul Maletici Jivoine, tradiţionala sluj- 
bă ce aminteşte de sfinţirea hramului bise- 
ricii, la care au participat autorităţile lo- 
cale şi credincioşii din comună, apoi către  
seară, a început jocul în parcul din cen- 
trul localităţii. Invitaţii, dintre care îl  
menţionăm pe cunoscutul interpret Lucian 
Drăgan împreună cu formaţia sa, pe mult  
îndrăgita interpretă Zorica Savu şi pe ta- 
lentata interpretă Alina Trastău, au încân- 
tat auditoriul cu diverse cântece tradiţio-
nale în cadrul rugii de la Denta. Ruga Sâr- 
bească s-a bucurat de prezenţa cunos-
cuţilor şi îndrăgiţilor artişti sârbi, Jasna 
Paletic, Nicola Zarić şi Robert Tadić, îm- 
preună cu orchestra Nikole Zarića. Sărbă-
toarea nu s-a încheiat însă, în comuna 
Denta, pentru că în data de 8 septembrie 
urmează Ruga de la Roviniţa Mare.
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„De un real ajutor ne-a fost Primăria Voiteg, domnul primar Niculae Pop
și Consiliul Local!“

Camelia FOGAȘ - Director Școala Gimnazială Voiteg

Pagină coordonată de Camelia DINA

Stimată doamnă director, care au 
fost principalele provocări ale educaţiei 
în cei doi ani de pandemie şi care au fost 

soluţiile găsite pentru a menţine calitatea învăţării?   
Privind retrospectiv, îmi dau seama că au fost nişte vremuri pe 

care le-am trăit cu maximă intensitate. A fost foarte greu! În acelaşi 
timp, a fost o perioadă productivă, o perioadă în care eu şi colegii mei 
am evoluat ca profesori, ca oameni. Am căutat resurse şi am învăţat 
să le utilizăm. Am lucrat foarte mult în echipă, altfel nu am fi reuşit.  

Dincolo de acest spirit de echipă, aţi avut şi un sprijin...  
Desigur, de un real ajutor ne-a fost Primăria Voiteg, domnul 

primar Niculae Pop şi Consiliul Local, care au oferit fiecărui copil 
şi cadru didactic câte o tabletă cu cartelă Vodafone pentru cone- 
xiunea la internet. Am avut mare noroc însă cu societatea „Smieth-
field România”, care prin Programul ,,Adoptă o școală” a sprijinit 
financiar şcoala noastră, pentru a putea achiziţiona calculatoare de 
ultimă generaţie, laptop-uri şi video proiectoare.  

Munca online, impusă de restricţiile sanitare, a solicitat, fără 
îndoială, atât dascălii cât şi elevii la un efort suplimentar de adap-
tare. Greşesc?  

Nu, este adevărat. Din fericire, am învăţat în timp scurt să fo-
losim o mulţime de instrumente utile în predarea online, am testat 
platforme, instrumente de evaluare. Au fost zile întregi – chiar nopţi 
– petrecute în faţa calculatorului, testând, învăţând.  

Ca un plus...  
Ca un plus în învăţarea online cu elevii, activitatea poate fi 

mult mai interactivă şi în aceeaşi măsură poate valoriza activita-
tea independentă a elevilor, aceasta putând fi monitorizată. Astfel, 
feedbackul este rapid şi individualizat. Există o mulţime de instru-
mente, de platforme de predare şi evaluare care permit acest lucru. 
Îmi amintesc de un proiect naţional numit „SISTEM” , în timpul 
pandemiei, unde elevii noştri din clasele a VII-a şi a VIII-a au lucrat 
pe o platformă „Tinkercad”  şi au obţinut premiul II, câştigând o 
imprimantă „3D” pentru şcoala noastră.  

Şi la minusuri?  
La minusuri aş trece pe primul plan lipsa interacţiunii umane şi a 

conectării emoţionale, esenţiale în procesul de învăţare.  
Spuneţi-mi, doamnă profesor, este dificil să fii director de 

şcoală, mai ales că vorbim despre o unitate de învăţământ cu 
populaţie şcolară în scădere şi de mulţi elevi cu situaţii deosebite?  

A venit toamna, a început şcoala şi primul meu drum în frumoasa comună Voiteg, administrată cu 
multă abnegaţie de destoinicul ei primar, Niculae Pop, mi-a îndreptat paşii spre această fundamentală 

instituţie a oricărui neam, care vrea să treacă prin istorie cu fruntea sus. Dialogul meu cu optimista şi voluntara 
doamnă Camelia Fogaş, om cu o experienţă vastă ca profesor, cu 33 de ani de experiență la catedră şi 21 de ani 
ca director la Școala Gimnazială Voiteg, a fost o încântare. 

Vedeţi dumneavoastră, dificultăţi există în toate domeniile de 
activitate şi în special în management, ceea ce înseamnă relaţiile cu 
oamenii. Dar spre deosebire de alte domenii directorul colaborează 
cu mai multe categorii de persoane, diferite ca vârstă şi ca pregătire 
profesională: cadre didactice, personal administrativ, elevi, părinţi, 
reprezentanţi ai comunităţii etc. Ceea ce ne dorim, eu şi colegii mei 
este o „scoală prietenoasă”, o școală unde elevii să se simtă ca acasă 
sau, îndrăznesc să afirm, mai bine decât acasă.  

Simt în glasul dumneavoastră acum, ajunşi în acest punct al 
dialogului nostru, o uşoară undă de regret.  

Dacă aţi simţit acest lucru el este legat, din păcate, de „populaţia” 
şcolară care a fost în scădere în ultimii ani, din cauza părinţilor plecaţi 
în străinătate, mulţi dintre ei luându-şi copiii cu ei.  

V-aţi exprimat dorinţa de a creea un cadru familial elevilor, 
cum se poate realiza acest fapt?  

Noi, ca să ne simţim în şcoală ca o familie am urmărit integrarea 
copiilor cu cerinţe educaţionale speciale în clasă, cât şi consilierea 
elevilor  cu probleme comportamentale. În acest sens, colaborăm  per-
manent cu asistentul social al Primariei, cât şi cu „Centrul Judeţean 
de Resurse” şi „Asistenţă Educaţională Timiş”, astfel că în preceden-
tul an şcolar am beneficiat lunar de ore de consiliere psihologică din 
partea experţilor acestei instituţii.  

A fost suficient?  
Da, pentru că la acest efort am adăugat şi lucru în echipă, am 

scris un proiect „PNRAS”, privind diminuarea abandonului şcolar, cu 
fonduri nerambursabile, proiect prin care instituţia noastră va bene- 
ficia de suma de 70.000 de euro.  

Ce vă doriţi, concret, prin acest proiect realizat?  
Prin acest proiect ne dorim o reamenajare a spaţiilor interioare 

cât şi exterioare ale școlii, ne dorim ca împreună cu părinţii elevilor 
să amenajăm o a două casă pentru elevii noştri, unde să vină cu 
plăcere, să înveţe, să socializeze, să danseze.  

La ce visează directorul şcolii din Voiteg, legat de locul său de 
muncă?  

Îmi permit să visez la o sală de sport sau o sală festivă, de ce nu.  
Distinsă doamnă, cum aţi dori să încheiem acest dialog?  
Cu observaţia lui Nelson Mandela, legată de educaţie.  
Notez!  
Educaţia este cea mai puternică armă ce o putem folosi pentru a 

schimba lumea!  

Cuvântul care întremează  
Haosul în care ne găsim...  
                                              Bartolomeu ANANIA  

Noi, acum, în haosul în care ne găsim, tot dăm 
vina pe comunişti, pe fanarioţi, dar vina este 

şi în fiecare dintre noi. Vorbim de corupţie. Ce este 
corupţia altceva decât un fel de raţionament al lui 
Raskolnikov? Bag mâna în banii statului, ai societăţii 
particulare, în buzunarul patronului, al clientului, al cumpărătorului, 
exploatez preţurile pe care le vreau eu, pentru că eu merit să trăiesc 
şi, pentru că gândesc aşa, îmi este permis orice. Şi dacă vrem să ieşim 
din acest marasm social şi vrem să redresăm societatea noastră şi să-i 
redăm sănătatea morală, va trebui să ne reîntoarcem neapărat la princi-
piile moralei creştine, care, la rândul lor, izvorăsc din doctrina creştină.  

Veşti bune!  

După dialogul cu doamna director, întâlnindu-mă cu dom-
nul primar Niculae Pop, am aflat de la domnia sa veşti 

bune pentru locuitorii comunei Voiteg, pe care le-am consemnat cu 
plăcere. Spunea domnul primar: „Din cererile de finanțare depuse 
în data de 03.11.2021 prin programul de dezvoltare locală ,,Anghel 
Saligny’’, două  proiecte au primit finanţare şi, în curând, ne vom 
putea apuca de execuția lor. Acestea fiind: u Sistemul de alimentare 
cu apă în comuna Voiteg, Sat Folea, în valoare de 
3,087,260.63; u Reţea de canalizare în localitatea 
Folea, comuna Voiteg în valoare de 7,176,775.00 
lei. Suma totală obținută pentru aceste proiecte 
fiind de aproximativ 2.1 milioane euro. 



28
www.banatul.ro ISSN 2069 – 9689  

ISSN-L = 2069 – 9689 |

Editie coordonata de Roxana FURDEAN

Se distribuie gratuit

,

(

NOAPTEA PRIBEGIEI

 rădina de vară a „Mat-ului” era închisă şi o răcoare limpede 
se cobora odihnitor de pe frunzele arborilor. Rar, câte un 
vânticel îşi număra roadele galbene, clipele... La o masă, 

primarul şi secretarul comunei, Teohar şi Dumitru Moceanu, se 
priveau în tăcere cu aceeaşi blajinitate cu care la Stalingrad priviseră 
o floare zmălţuită pe un obuz de tun. Acolo au învăţat ei ce-i viaţa şi 
cum trebuie să te uiţi la ea. Rar se pot vedea doi oameni preţuindu-se 
cu atâta sinceritate. Erau legaţi prin nemuritoarea prietenie a frontu-
lui, a războiului, care căleşte în asemenea măsură sufletul bărbaţilor 
că nu-i mai sperie nimic după aceea. Le-a fost dat amândurora să 
ducă, umăr lângă umăr, tot războiul. De la un capăt la altul. Zi de 
zi, noapte de noapte, ceas de ceas, moţăind în tranşee, că de dormit 
uitaseră să mai doarmă, cu răceala ţevii de puşcă lipită de obraz şi 
cu patul armei îmbrăţişat, în rarele lor clipe de răgaz, cu candoarea 
cu care alţii îşi îmbrăţişează muierile. Alţii, că ei uitaseră şi asta. La 
Staligrad s-au despărţit câteva zile, apoi iar s-au reîntâlnit. „Dumitru 
căzuse, îngropat sub mormanele unei clădiri şi, când l-au scos, mai 
mult mort decât viu, soarele iernii îi aureola chipul ca al unui arhan-
ghel”, îşi amintea deseori Teohar.  

De când s-au întors, nimic din ce vorbeau ei doi nu trecea din-
colo de urechile lor. Ştiau tot ce mişcă în comuna lor şi, 
vorbind mult despre oamenii ei, niciodată nu primeau pe 
nimeni la masa lor atunci când se puneau pe băut, pentru 
a putea dezbate mai bine subiectele fierbinţi aflate pe 
ordinea lor de zi. Uneori, un subiect era dezbătut o zi 
şi gata, alteori dura săptămâni, luni de zile chiar. De-
pindea foarte mult de importanţa personajului. În cazul 
discuţiei de atunci, subiectul era tânărul Iliuţă.  

- De unde dracu’ să ştie el, se mira Teohar, că ea se 
încurcase cu un activist de partid, unul care atunci când 
vorbea făcea pauze lungi, că aşa îi învaţă pe ei la şcoala 
aia a lor, aşa îi învaţă, să facă pauze lungi între vorbe, 
să pară că gândesc şi ei ca oamenii. Şi ăla chiar făcea pauze lungi, 
atât de lungi că pierdea ideea, întrebându-şi interlocutorul imaginar, 
cu ochii beliţi în tavan: „Da’, de unde am pornit domnule?” Şi, din 
sală, câte un amărât de tovarăş, ridica şi el ochii spre cer, încercând 
să-i facă dovada că el a fost atent, dar aşa de frumos s-a exprimat 
tovarăşuʼ că nu mai ţinea minte unde s-a rupt firul. Ei, de unde să ştie 
el, continuă Teohar, că asta ajunsese amanta tovarăşului Nichiteanu, 
când ea lăsa urme genuine în sufletul lui Iliuţă după fiecare întâlnire? 
Spune şi tu, de unde, domnule?  

- Păi, bine, măi, Teohar, dar el nu s-a uitat niciodată în ochii ei?  
- Şi ce dacă s-a uitat în ochii ei, întrebă nedumerit Teohar?  
- Păi, nu sunt ochii, mă, ferestrele sufletului? Vedea şi el dacă e 

cineva înăuntru.  
- Eee, ofta Teohar ca-n faţa unei zvârcoliri de coasă, nu mai era 

nimic înăuntru, că o goliseră alţii cu mult înaintea lui.  
- Poate aşa i-a învăţat pe ăştia partidul să se poarte cu femeile; 

să le golească, să le violeze!  
- Nu, nu, răspunse hotărât Teohar, de violat n-a violat-o, asta s-a 

dus de bună voie, domnule, s-a dus ca murga la traistă. Îi plăcea ei 
să fie curvă de ştab.  

- Amantă, îl corectă în şoaptă Dumitru.  
- Iubită, o mai îndulci Teohar. Daʼ, mai dă-i în mă-sa, că tot 

vorbind de ei uităm de ce am venit.  
Dumitru ridică paharul ciocnindu-l de cel al camaradului din 

dreptul său. „Că asta e pentru mine, Teohar, camarad domnule, păi, 
n-am făcut noi frontul împreună?”  

- Bun şi acum ce facem, întrebă Teohar cuprins de calmele linişti 
de vin, că tovarăşa Ivănici trebuie să sosească şi noi ar trebui să fim 
la sediu, să o aşteptăm cum se cuvine.  

- Lasă, că o aşteaptă Părintele David. Noi suntem...  
Pe preotul David, îl pierduseră în Stepa Calmucă, l-au revăzut 

la sfârşitul războiului, când s-au întors în sat. Înalt, masiv, cu umerii 
ca două biute, Părintele se apleca şi când intra pe uşa mare a Bisericii. 
Strămoşii lui veniseră dintr-o țară unde nu există un alt cadou care 
să aibă o mai mare legătură cu demnitatea omului decât o armă. Din 
acest motiv, codul lor cutumiar a rămas neschimbat generaţii la rând, 
convinşi fiind că viaţa trebuie trăită nu târâită. Tovarăşa Ivănici era 
soţie de mare mahăr la judeţ şi venea săptămânal în comună pentru 
îndrumare şi control.  

- Dacă n-ar fi Părintele s-o facă rânghişpir, ne-ar îndruma asta 
în sminteli de-arhonţi, spuse Dumitru, privind departe, peste câmpia  
vălurită sub bucuria grâului, şi câmpia i se părea o nesfârşită mare 
galbenă deşteptându-i depărtate şi friguroase amintiri.  

- Las-o, mă, că e ca un rug înflorit, arde de dorul izbăvirii.  
- Trunchi rugător de secure, Teohar. Trunchi rugător!  
Pe tovarăşa Ivănici o cazau la camera oficială din sediul 

administraţiei locale. Camera avea şi o intrare mai puţin ştiută, din 
garaj direct în dormitor, aşa o gândise neamţul Vanco, înainte de a-l 
deporta în Rusia. Secretul acelei intrări îl ştia bine Părintele David, 
pentru că munca tovarăşei se încheia mereu sub  „îndrumarea şi con-
trolul” preotului. „Nu-ş ce dracuʼ, dar de câte ori dăm să ne apucăm 

de treabă, înainte trebuie să-i rad două perechi stufoase 
de palme. Abia după alea parcă se dezmeticeşte”, se 
confesa el celor doi, singurii lui prieteni, în absenţa 
cărora Părintele David părea un cerb singuratic.  

Palmele se auzeau bine în biroul primarului, unde 
Teohar şi Dumitru zâmbeau, ascultând, fără voie, în- 
ceperea ostilităţilor. Uneori, se temeau ştiind palma 
grea a părintelui, să n-o zdrobească pe tovarăşa Ivănici. 

Femeie fragilă, ca o frunză alintată de aripa vieţii, cu ochii ca două 
panseluţe catifelate. „Frumoasă, domnule, ofta, ademenit de un gând 
ticălos, Dumitru, frumoasă ca o podoabă pierdută la răscruce de 
drumuri.  

- Lut mustind de patimi, decise Teohar, cu gândul la vorbele 
Părintelui David: „Fiule, există rugăciuni împotriva multor rele, dar 
nu şi împotriva iubirii!”. 

Şi lutul ăsta aprins de dorul iubirii, bărbatul ei, tovarăşul Ivănici, 
nu îl putea stinge, el fiind cam pirpiriu şi slab de minte. Acolo era ne-
voie de palma grea a părintelui. „Trage-i, părinte, ca la Cotul Donului, 
ʼtu-i amaruʼ ei de calmucă!”, îl îndemnau în şoaptă cei doi, privind 
plictisiţi spre orga de mesteceni din dreptul ferestrei...  

- Pe mâna cui a ajuns ţara asta, frate Dumitre!?  
- Ei, Teohar, putea fi şi mai rău, noroc că ăştia nu-s decât proşti 

şi curve.  
- De parcă ăia dinainte au fost mai breji!  
- Ăia erau cu şcoli făcute la vreme, dăştepţi, dar erau hoţi. Noi, 

ştiindu-i şi pe ăia bine, am ajuns până aici fără a fi încorsetaţi în 
izmenele unui partid şi, precum vezi, partidele sunt acolo unde nu 
şi-ar dori nimeni să se afle şi noi am rămas. Cu „soarele”, e adevărat, 
dar am rămas!  

- Ne va pârjoli ăsta, domnule!  
- Vezi de treabă, îl linişti Dumitru, nu ne-au pârjolit alţii, o să ne 

pârjolească tovarăşa Ivănici?  
Teohari oftă lung îndreptându-se spre uşă. Dumitru îl urmă în 

tăcere. Se-nnoptase şi, în stradă, orgile de mesteceni foşneau liniştite. 
Era noaptea de 17 iunie 1951. Urma noaptea pribegiei, noapte în care 
fruntașii satului ajunși peregrini porneau spre întinderea pârjolită a 
Bărăganului. Între ei, Teohar Doda şi Dumitru Moceanu. La scurt 
timp, îl vor primi în bordeiele lor şi pe Părintele David...  

„Soarele” îi pârjolise! 
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